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Kétségbeejtő 
helyzet

Szervák Péter nem a hi-
deg fejjel gondolkodó embe-
rek csoportjába tartozott. A 
másodéves filozófus hallgató 
a vizsgaidőszak közeledtekor 
megugrott pulzusszámmal 
keringett erre-arra az egye-
tem folyosóin, és csak a túl-
élésre játszott. mit mondjunk, 
ilyen lelkiállapotban nem tett 
neki jót, amikor azt olvasta, 
hogy jövőre az Egyesült Ál-
lamokban már csak különle-
ges, díszdobozos CD-ket ad-
nak ki, s gyakorlatilag leáll-
nak a kis, zenét tartalmazó 
korongok gyártásával.

„utoljára Szörényi Leven-
te érezhette így magát, ami-
kor lezárult a csillogó, feke-
te vinillemezek diadalokkal 
tarkított korszaka” – gondol-
ta Péter, és gyengéd pillantást 
vetett kollégiumi szobájának 
polcára stokizott CD-gyűjte-
ményére. Péter nem az agyat-
lan, mindent fogyasztó ze-
nehallgatók táborába tarto-
zott. Külön műfajok szerint, 
alfabetikus rendbe állította 
lemezeit, számítógépet csak 
azért tartott, mert valameny-
nyire azért haladt a korral, de 
kedvenceinek dalait kizárólag 
CD-n fogyasztotta.

Elképzelte, ahogy pár év 
múlva kénytelen lesz vala-
mi undorító, zsebben elfé-
rő kütyüt vásárolni és azon 
ömlesztve hallgatni mind-
azt, amit összegyűjtött. Ször-
nyű! Péter most arra hajt, 
hogy CD-másoló manufak-
túrát alapít, s a hegyek kö-
zött bujdosva, magyar alter-
natív bandák dalait dúdolva, 
remeteként éli le hátralévő 
éveit. Nem lesz neki könnyű!

Kis Richárd
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Bioetikai kutatások
Az őssejt- és embriókutatás etikai kérdései álltak a középpont-

ban azon a kétnapos konferencián, amelyen hazai és nemzetkö-
zi szakemberek tanácskoztak november elején a DAB Székház-
ban. A kongresszust a Debreceni Egyetem Bioetikai kutatócso-
portja szervezte, amely az egyetem kutatóegyetemi programjá-
nak kiemelt területeként 2010. július 1-jén alakult. Legfontosabb 
vizsgálódási területei a személy-érzelem-életforma kapcsolat el-
méleti és módszertani kérdései, a génmanipuláció, valamint az 
őssejtkutatás etikája. A Bioetikai kutatócsoport szoros kapcsola-
tot ápol több neves hazai intézettel, nemzetközi szinten pedig a 
münsteri Westfälische Wilhelms-universität Filozófiai Intézete a 
kutatás fő partnere. A mostani kétnapos rendezvény az előadá-
sok, szakmai programok mellett a német–magyar együttműkö-
dést kívánta szorosabbra fűzni. Erről szándéknyilatkozatot írt alá 
Fábián István, a Debreceni Egyetem rektora és Stephan Ludwig, 
a münsteri egyetem rektorhelyettese.

Iskolaigazgatók az egyetemen
Hat megyéből több mint 120 középiskola igazgatója jött el a 

Debreceni Egyetem beiskolázással kapcsolatban rendezett fóru-
mára november 9-én. A rendezvényen Fábián István rektor kö-
szöntötte a vezetőket, majd hangsúlyozta, hogy az egyetem kép-
zési profilja a legszélesebb az országban, illetve kiemelte a tehet-
séggondozással kapcsolatos programokat. Jávor András oktatási 
rektorhelyettes beszámolójában elmondta, általában véve nem vál-
tozott a jelentkezések aránya az egyetemen. Az informatika, gaz-
dasági informatika és programozó informatika területeken van je-
lenleg túljelentkezés, de kiemelt területnek számítanak a termé-
szettudományok is. Sokan választják a Debreceni Egyetem építész-
mérnök-, gépészmérnök-képzését, de magas az arány az orvosi, a 
gyógytornász és a szociális munkás szakon is. Az intézményben 
kb. kétszeres a túljelentkezés a bölcsész szakokra, ötszörös a gaz-
daságtudományiakra. Az előadások után a résztvevők kérdéseket 
tehettek fel az előadóknak és üdvözölték az egyetem kezdeménye-
zését, hiszen mindenki közös célja, hogy a középiskolás diákok a 
számukra legmegfelelőbb képzésbe kerüljenek be. 

Nevek Napja
November 13-án volt a magyar nyelv napja, amelyről a Deb-

receni Egyetem magyar Nyelvtudományi Intézete is megemléke-
zett. A Nevek Napjával ünnepelt az intézet, amelynek keretében 
a tulajdonnévre mint sajátos funkciójú s egyben különleges tör-
téneti forrásértékkel rendelkező nyelvi elemcsoportra kívánta fel-
hívni a figyelmet. Az egész napos program során az érdeklődők 
előadásokat hallhattak többek között a 19–20. század névmagya-
rosítási törekvéseiről, a középkori magyar hely- és személyne-
vekről, valamint a keresztnevek köznevesüléséről is. A rendezvé-
nyen mutatták be a magyar Digitális Helynévtár online adatbá-
zist, amely arra vállalkozik, hogy a Kárpát-medence több milliós 
magyar nyelvű helynévállományát egybegyűjtse és bárki számá-
ra hozzáférhetővé tegye. 

Központban a természetvédelem
„Többfrontos természetvédelem: önkéntesek, hivatásos ter-

mészetvédők és kutatók összefogása természeti értékeink meg-
őrzéséért” volt a mottója a VII. magyar Természetvédelmi Bio-
lógiai Konferenciának, amelynek november 3–6-a között a Deb-
receni Egyetem adott otthont. Az eseményen több mint 350 ha-
zai szakember tanácskozott. A rendezvény lassan tízéves múltra 
tekint vissza, az idei konferenciát a magyar Biológiai Társaság, a 
Debreceni Egyetem Természettudományi Kar Ökológiai Tanszé-
ke, a Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság és a Debreceni Aka-
démiai Bizottság szervezte.
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Kutatás-Fejlesztés-Innováció
Egy nagyszabású pályázatnak köszönhetően angol nyelven is 

elérhető online adatbázis segíti a jövőben a kutatási-fejlesztési 
eredmények hasznosítását. A 2008 novemberében indult projekt 
keretében létrejött transz-regionális online adatbázisban kutatás-
fejlesztéssel és innováció-közvetítéssel foglalkozó szervezetek, az 
innovációs potenciállal rendelkező kutatási területek és a gazda-
sági szférában hasznosítható eredmények lelhetők fel. Bár hason-
ló nemzeti adatbázisok korábban is léteztek, a research Directory 
fő előnye, hogy angol nyelvű, és nemzetközi jellegével segíti a ha-
tárokon átívelő kutatási együttműködések kialakulását. Négy or-
szág hét régiója vett részt a Central Europe Programme által támo-
gatott „From research to Enterprise” (FrEE) projektben, amely 
azzal a céllal jött létre, hogy az innováció ösztönzésén keresztül 
hozzájáruljon a közép-európai régiók fejlődéséhez. A Debreceni 
Egyetem Tudás- és Technológia Transzfer Iroda koordinálásával 
megvalósuló együttműködés során nemzetközi tapasztalatcse-
rével dolgoztak ki olyan módszereket és eszközöket, amelyek az 
ipar számára elérhetővé teszik az egyes régiók innovációs ered-
ményeit. A projektről részletek a http://free.unideb.hu honlapon.

Lisztre emlékeztek
Liszt Ferenc születésének 

200. évfordulója alkalmából 
hirdetett pályázatot a Deb-
receni Egyetem Egyetemi és 
Nemzeti Könyvtár a Balassi 
Intézet támogatásával. A cél-
juk az volt, hogy a fiatalokat 
arra késztessék, ismerjék meg 
a zeneirodalom kimagasló 
személyiségének munkássá-
gát, kutassák életművét, va-
lamint elősegítsék a pályáza-
ton résztvevő fiatalok értelmi, 
kommunikációs képességei-
nek fejlődését, alkotókedvük 
erősödését. Több mint ötven 
alkotás érkezett a Liszt-pályázatra, melynek november 15-én tar-
tották ünnepélyes eredményhirdetését. A pályamunkákat kiállítot-
ták a Bölcsészettudományi és Természettudományi Könyvtárban 
és közzétették a könyvtár honlapján is www.lib.unideb.hu/hu/Liszt. 
Képünkön Takács Izabella (lent) és Babik Csilla (fent) alkotásai.

Bővülő mentálhigiénés szolgáltatások
A mindennapos gondjaikat nehezebben kezelő fiataloknak 

nyújt segítséget az a mentálhigiénés Szolgáltató Iroda, amely nem-
rég nyitotta meg kapuit a Nyíregyházi Egészségügyi Főiskolai Ka-
ron. A központot a IX. Debreceni Egyetem mentálhigiénés Napok 
rendezvényeinek keretében adtak át október 12-én, azóta egyre 
több hallgató keresi fel nap mint nap. A egyetem több intézmé-
nyében már évek óta működik ilyen jellegű szolgáltatás, amely-
re – ahogy a tapasztalatok mutatják – óriási az igény, hiszen éven-
te több mint tízezren keresik fel az irodákat. A nyíregyházi a ne-
gyedik ilyen iroda, ahol a hallgatókat fogadják. 

Risztov Éva újabb diadala
A Debreceni Egyetem színeiben induló risztov Éva lett az 

egyetemi és főiskolai úszóbajnokság legeredményesebb verseny-
zője. A többszörös világbajnoki ezüstérmes sportolónő hat arany-
érmet szerzett. A válogatottak egész sorát felvonultató versenyen 
risztov Éva mellett olyan nagyságok is indultak, mint Cseh Lász-
ló, Gyurta Dániel vagy például Biczó Bence. A hölgyeknél egyér-
telműen a Debreceni Egyetem úszónője volt a legeredményesebb, 
összesen hat egyéni számban diadalmaskodott, így ezzel egyben 
ő lett a viadal legeredményesebb versenyzője is.

Elektronikus tankönyvcsalád
Elektronikus formában elérhető új tankönyvcsalád segítheti a 

jövőben a létesítménymérnöki mesterképzést a műszaki Karon. 
Több mint 66 millió forintos pályázati forrásból fejleszti az elkövet-
kező másfél évben a létesítménymérnöki mesterképzés – részben 
angol nyelvű – tananyagát külföldi oktatók és gazdasági partnerek 
bevonásával a Debreceni Egyetem műszaki Kara. Az internetről 
letölthető új, elektronikus tankönyvcsaládot elsőként a 2013/14-es 
tanévre beiratkozó hallgatók használhatják majd.
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November 17-én és 18-án az órára siető vagy gurulós tás-
káját maga mögött húzó, villamoshoz, buszhoz tartó egye-
temisták közé rendezett sorban közlekedő csoportok ve-
gyültek, a DE főépülete pedig megtelt standokkal és ven-
dégekkel. Igen, kezdetét vette a DExpo, egy olyan börze, 
ahol az egyetem számtalan lehetősége a középiskolások 
számára karnyújtásnyi közelségbe került. A középiskolás-
ok ízelítőt kaphattak mindenből, ami Debreceni Egyetem.

Nincs könnyű dolga egy érettségi, felvételi előtt álló diáknak. 
Számos lehetőséget kell mérlegelnie, el kell döntenie, mit szeretne. 
Bújja a felvételi tájékoztatókat, honlapokat, böngészik, és megpró-
bálja eldönteni, hogy miként alapozhatná meg jövőjét, hol tanul-
jon tovább, milyen felsőoktatási intézmény mellett tegye le a vok-
sát. A Debreceni Egyetem messze földön híres, hiszen számos ku-
tatási eredménnyel élen jár, és egyébként is „neve van,” viszont a 
felsőoktatási könyvekből, internetről oly nehéz megismerni. Ezért 
is kiváló kezdeményezés a DExpo, és egyszerre csábító lehetőség 
egy középiskolás (leendő egyetemista) számára, hogy egy napra 
bepillantást nyerhessen a DE életébe.

A főépületben a megszo-
kottól is nagyobb élet volt a 
DExpo mindkét napján, infor-
mációs standok, érdeklődők, 
ameddig a szem ellát. Egyik 
oldalon karszalagokat tűznek 
a résztvevőknek, a másik ol-
dalon pedig a Campus túra 
indul, amely során a középis-
kolások körbejárják az egye-
temi campus területét, meg-
szerzik az első benyomásu-
kat arról a helyről, amelyik-
hez később számtalan dolog 
köti majd őket. 

A díszudvaron minden kar 
információs pultja felsorako-
zott. A leendő egyetemi hallga-
tók tájékoztatást kaptak a kar 
tevékenységeiről, lehetősége-
iről, miről tanulhatnak majd, 
kérdéseket tehettek fel leendő 

DExpo – Kóstold meg, milyen az egyetem!
hallgatótársaiknak. Az őket érdeklő szakokról is infókat gyűjthet-
tek. A kemény tanulás mellett persze a bulikról, szórakozásról is 
szó esett. Az első emeleten a kollégiumok, a DEXAm vizsgaköz-
pont, az Erasmus lehetőségek és a mentálhigiéniás Központ stand-
jai sorakoztak fel, és persze ne feledkezzünk meg a sportlehetősé-
gek bemutatásáról sem. olyan lehetőségeket mutattak be, melyek 
az egyetemi élet szerves részét képezik. Ha a leendő hallgató elfá-
radt az információgyűjtésben, a teaházban feltankolhatott energi-
ával, infót cserélhetett leendő hallgatótársaival. Volt pogácsa, szu-
venír, senki sem távozhatott üres kézzel. A pultok között sétálga-
tás helyett „élesben” is megnézhették, milyen előadások, gyakor-
latok vannak egyetemünkön. minden kar, minden szak munkájá-
ba be lehetett kukkantani. mintatárgyalás az Állam- és Jogtudo-
mányi Karon, klinikalátogatás, marketing- és reklámkommuni-
káció, informatikai előadások, laborlátogatás a Fizikai Intézetben. 
Volt mit megnézni, a válogatásban a leendő hallgatók segítségére 
volt a kis füzet, amelyikben a campusok térképeitől kezdve a láto-
gatható előadásokon, programokon át minden információt megta-
lálhattak. Az információáradatban megfáradt vendégeket csütörtö-
kön Aranyosi Péter, pénteken pedig Janklovics Péter szórakoztatta 
a Dumaszínházban. 

milyen volt a DExpo? 
Színes, mozgalmas, rész-
letes. minden kar, min-
den információ egy he-
lyen összpontosult a le-
endő hallgatók számára. 
Egyetemünk megnyitot-
ta kapuit. Betekintést en-
gedett a kulisszák mögé, 
és sokan láthatták a jövőt, 
mi vár rájuk felvételi után, 
elképzelést kaphattak ar-
ról, milyen élet folyik ná-
lunk, hiszen a DExpo az 
egyetemi élet területeiből 
egy-egy szeletet kínált a 
látogatóknak. olyan volt, 
mint egy igazi vásár, kós-
tolóval, jóssal, lányokkal és 
legényekkel. 

Tóth Gábor
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A Debreceni Egyetem és a Hortobágyi, 
a Bükki és az Aggteleki Nemzeti Park 
együttműködésében jött létre 2011. 
november 10-én a Füves Élőhelyek 
Kutatóközpont, amely hatékony szer-
vezeti formát nyújt a hazai biológiai és 
ökológiai kutatások számára.

„A Füves Élőhelyek Kutatóközpont meg-
alapítása a hatékony szervezeti forma létre-
hozásán túl továbbvitele és elmélyítése az 
egyetemi oktatás és az állami természetvé-
delem közti kapcsolatoknak, melynek sike-
res példájaként lehet megemlíteni a Debre-
ceni Egyetem Tudományegyetemi Karok és 
a Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság kö-
zös kihelyezett tanszékét, a Természetvédel-
mi Zoológiai Tanszéket” – hívta fel a figyel-
met az egyetem és a nemzeti parkok közös 
munkájának jelentőségére dr. Gaál István 
rektorhelyettes, a Debreceni Egyetem Tu-
dományegyetemi Karok elnöke.

A Hortobágyi, a Bükki és az Aggtele-
ki Nemzeti Parkok olyan kutatási terüle-
teket nyújtanak a füves élőhelyek iránt ér-
deklődő hazai és külföldi kutatók és hall-
gatók számára, amelyekben a világon egye-
dülálló faj- és élőhely-együttesek vizsgála-
tára alapozhatnak ígéretes kutatási terve-
ket. „mind a Debreceni Egyetem Biológi-
ai és Ökológiai Intézete, mind az Agrár- és 
Gazdálkodástudományok Centruma nem-
zetközileg jelentős kutatási eredményeket 
mutat fel a füves élőhelyek vizsgálata te-
rén, így a kutatóközponti forma reménye-
ink szerint ezt a hatékonyságot még tovább 
tudja fokozni. A kutatóközpont munkájá-
nak színvonalát emeli, hogy a vizsgálatok 

egy részét kiterjesztjük az észak-amerikai 
prérire is, így általánosabb érvényű prog-
ramok valósulhatnak meg. Emellett a kuta-
tóközponti forma lehetőséget nyújt a részt-
vevő intézmények kutatói és hallgatói köz-
ti cserére, illetve növeli a pályázati haté-
konyságot is” – tájékoztatott dr. Barta Zol-
tán, a kutatóközpont vezetője, a DE Evolú-
ciós Állattani és Humánbiológiai Tanszék-
ének vezetője. 

A Füves Élőhelyek Kutatóközpont olyan 
kutatási témákat szerepeltet alapkoncepci-
ójában, amelyek a konzervációbiológiai és 
viselkedésökológiai vizsgálatok élvonalába 
tartoznak. A klímaváltozás kutatása napja-
ink tudományának egyik kiemelt célterü-
lete, amely nemcsak a füves élőhelyeket, 
de bolygónk minden értékes, természetes 
vagy természetközeli területére ható kör-
nyezeti folyamatokat vizsgál. A kutatóköz-
pont partnerintézményei eddig részlete-
sebben dolgoztak a madarak vonulása, az 

A kutatóegyetemi programon belül a 
Magyar emlékezethelyek részprojekt 
kutatócsoportjai tartottak háromna-
pos konferenciát november 14–16. kö-
zött, ahol olyan világszerte ismert tu-
dósok voltak jelen, mint Jan Assmann 
és felesége, Aleida Assmann. 

„A magyar emlékezethelyek részprojekt 
alapvető vállalásának tekinti, hogy a Pierre 
Nora-i fogalmat, a lieux de memoires-t (a. 
m. ’emlékezethelyek’) magyar kontextusba 
helyezze, segítségével újraértelmezze a ma-
gyar kulturális emlékezet működési mecha-
nizmusait. A kutatások kiindulópontja Nora 

Megalakult a Füves Élőhelyek Kutatóközpont

orchideák virágzása, a lepkék aktivitása és 
a klímaváltozás közti kapcsolatok felderí-
tésén, melyet azonban a központ megala-
kításával újabb fajcsoportokra, illetve élő-
helyekre is ki tudnak terjeszteni. Ez a vizs-
gálatcsoport érinteni fogja mind a magyar, 
mind az észak-amerikai füves élőhelyeket. 
Ehhez szorosan kapcsolódó témakör a két-
éltűek vizsgálata, melyek egy világszer-
te veszélyeztetett élőlény-együttest alkot-
nak. Amellett, hogy nagyon kevés alapin-
formáció áll róluk rendelkezésre magyar 
élőhelyekről, a klímaváltozással kapcso-
latba hozható parazitáltságuk és ezzel kap-
csolatos veszélyeztetettségük sem ismert. 

A füves élőhelyek kutatásának egyik leg-
fontosabb vonulatát alkotják az élőhely-re-
konstrukciók, amelyek a védett fajokra ala-
puló alapkutatásokat fordítják le a gyakor-
lati természetvédelem nyelvére és vizsgálják 
a füves élőhelyek újjáélesztését szolgáló be-
avatkozások hosszú távú hatásait.

azon meglátása, hogy az emlékezetnek már 
nincs valódi közege (milieux de memoires), 
csak helyei (lieux de mémoires), azaz a mo-
dern társadalmak kulturális emlékezete im-
már nem közvetlenül emlékezik a múltra, 
hanem különböző emlékezethelyek közve-
títésének segítségével teszi azt meg. Emléke-
zethely pedig nemcsak egy bizonyos térbe-
li hely lehet, hanem bármi, aminek a jelen 
kulturális emlékezete szempontjából funk-
ciója van (így például a mitikus és történel-
mi személyek, tárgyak, események, média-
szövegek és fogalmak is). mindemellett az 
emlékezethelyek nem örök és állandó enti-
tások, hanem ki vannak téve a kollektív em-

Loci memoriae hungaricae

Az oldalt összeállította: Szabó Laci

lékezet változásainak, nemcsak megváltoz-
hat az emlékezethelyhez kötött múltra vo-
natkozó információ tartalma, hanem maga 
az emlékezethely el is tűnhet, akár átadva a 
helyét egy újabbnak. Ezekből a megállapí-
tásokból egyenesen következik a kutatások 
interdiszciplináris jellege” – mondta dr. Ta-
kács miklós, a kutatócsoport munkatársa.

A részprojekt a TÁmoP-4.2.1./B-09/1/
KoNV-2010-0007 számú „A felsőoktatás 
minőségének javítása a kutatás-fejlesztés-
innováció-oktatás fejlesztésén keresztül a 
Debreceni Egyetemen” című pályázat kere-
tein belül valósul meg.
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A BTK, IK, TTK, ZK Karok hallgatóinak ügyintézését évek 
óta a HSzK-ban intézik. Az elmúlt időszak változásairól
(diákigazolvány, e-index) beszélgettünk dr. Végső János-
sal, a központ igazgatójával.

EÉ: – A TEK-es hallgatói ügyek összevont intézésének melyek a leg-
fontosabb tapasztalatai? 

– A négy kar hallgatói személyes jelenlétét igénylő ügyeinek 
intézését igyekeztünk visszaszorítani, sikerrel. Ami nem elhagy-
ható: az a félévek indításakor két héten keresztül kihelyezett ügy-
intézés keretében (ez évente tízezer diákigazolvány-érvényesítés, 
jogviszony-igazolás nyomtatását jelenti) működik a Főépület-
ben, Élettudományi épületben, a Kémiai épületben és az Infor-
matikai Kar új épületében a Kassai úton. Ezzel a megoldással si-
került a korábbi sorbanállást jelentősen csökkenteni. Ehhez hoz-
zájárult, hogy a feladatoknak megfelelően a honlap: http://hszk.
tek.unideb.hu folyamatos tájékoztatást nyújt a hallgatóknak (évi 
120 ezer látogatottsággal), illetve az ügyfélfogadást jó tapaszta-
latokkal segíti a Timer – időgazdálkodó (sorszámadó) rendszer 
(évi 40 ezer beosztással).
EÉ: – A hallgatók mennyire igénylik az elektronikus ügyintézést?

– A szolgáltatások bővülésével csökkennek a személyes megje-
lenést igénylő ügyintézések száma, egyben nő a kiszolgálás színvo-
nala, melyet a hallgatók – megkérdezésünkre adott válaszok alap-
ján – továbbra is megelégedéssel vesznek igénybe. Népszerűek azon-
ban a hszk@hszk.tek.unideb.hu vagy a felveteli@hszk.tek.unideb.hu 
e-mail címeink, melyeken rendszerint igényelnek igazolásokat, va-
lamint a felvételi, illetve külföldi tanulmányok miatt az oklevélről, 
illetve oklevélmellékletről készült dokumentumokat fájlban, amit 
felvételi jelentkezéshez feltölthető formában biztosít a HSzK. Ezek 
mellett a Neptunban is használják az e-ügyintézés keretében ki-
alakított e-kérvényeket az ösztöndíjakkal és térítésekkel kapcsola-
tos ügyintézésekre. 
EÉ: – Mi változott az utóbbi időben, és milyen további változások 
várhatók?

– A barátságos hallgatói ügyintést segítő – az elsőéves hallgatói 
Útravaló CD információkon túl – képes-hangos tájékoztató filmek 
(http://www.youtube.com/debreceniegyetem) készültek: 

Beiratkozás – Diákigazolvány – Ösztöndíj – Térítési díjak befi-
zetése – Diákhitel – Jogviszony-igazolás – Igazolások pénzügyek-
ről, kreditektől tárgykörökben, kedvező fogadtatással.

megváltozott a diákigazolvány igénylés menete, befizetése, októ-

bertől. Lényege: a hallgatónak a diákigazolvány igénylőlap sorszámát 
rögzítenie kell a Neptunban a hallgatói weben. Az új felület: Ügyin-
tézés/Diákigazolvány igénylés. (Az igénylőlap a hagyományos igény-
lőlap, azonban ezt már nem kell kitölteni, csak a név, a hallgatói (ré-
gen OM) azonosító, az aláírás és a fénykép kerül rá.) 

A hallgató a kérvényt a bejelentkezett képzéshez adja le, ennek 
alapján tudja a program a tagozatot. A képzést a hallgatónak nem 
kell kiválasztania, a képzést megmutatja a program a felületen, de 
nem módosítható. Az igénylés része az igénylés típusa: hogy a hall-
gató első igénye, adatváltozás, elvesztés, vagy téves adatrögzítés tör-
tént. Az igénylőlap mentésekor a program egy kiírást generál. A ki-
írás az új, „Diákigazolvány igénylés” jogcím típusú jogcímre törté-
nik. (Egy hallgatóra csak egy „Diákigazolvány igénylés” típusú jog-
címhez tartozó pénzügyi kód lehet érvényes! Hasonlóan az Ismétlő 
vizsga jogcím típushoz.) A hallgatónak az összeget be kell fizetnie a 
Neptun-on (gyűjtőszámla, … pénzügyek,..), majd le kell az igény-
lőlapot adni a To-ra/HSzK-ba. A hallgató nem adhat le új igény-
lést, amíg az előző igényhez tartozó kiírása aktív. (részletek a HSzK 
honlapon/GYIK)

További bővítések várhatók még az ügyintézésben az e-index 
bevezetésével. megszűnik ugyanis a kettős nyilvántartás, az ada-
tok a Neptunban biztonságosan elérhető formában határidőre ren-
delkezésre állnak. Ez fegyelmet és precizitást igényel minden hall-
gatótól és oktatótól.

Ölveti László

Hallgatói ügyek a HSZK-ban
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A magyar orvostanhallgatók Egyesüle-
te a Nemzetközi orvostanhallgató Egyesüle-
tek Szövetségének (International Federation 
of medical Students’ Associations, IFmSA) 
teljes jogú tagja. magyarországon az orvo-
si egyetemeknek megfelelően négy helyi bi-
zottság működik: Budapesten, Debrecenben, 
Pécsett és Szegeden. A hazai hallgatói szer-
vezetek közül a legnagyobb, mintegy 1000 
orvostanhallgatót tömörít. 

Az egyesület a nemzetközi szövetség 
többi országában is jól működő és elismert 
programjait hozza el magyarországra, illet-
ve azt kiegészíti az itthon fontosnak tartott 

célokkal. A feladatokat különböző munka-
csoportok koordinálják: oktatásügyi, nem-
zetközi szakmai és tudományos csereprog-
rammal kapcsolatos, és a társadalmi szerep-
vállalásában legfontosabb prevenciós mun-
kacsoportok.

A prevenciós munkacsoportok célja, 
hogy az orvostanhallgatók, mint leendő or-
vosok, már hallgatóként eltöltött éveik alatt 
bekapcsolódhassanak azon munkába, amely 
az ország egészségügyi helyzetének javítását 
hivatott elősegíteni. A célcsoport, illetve le-
fedett terület alapján négy pilléren nyugszik. 

A kardiovaszkuláris- és tumorprevenció 

MOE – AIDS világnapi koncert
feladata a felnőtt, il-
letve idősebb korosz-
tályt érintő szív- és 
érrendszeri, valamint 
a daganatos betegségek megelőzése, aminek 
érdekében szűréseket, előadásokat szerve-
zünk. A közegészségügyi munkacsoport a 
kábítószer-, dohány- és az alkoholfogyasz-
tás kérdésével foglalkozik. 

A Teddy maci Kórház nevű, nagy sike-
rű nemzetközi program célja, hogy az óvo-
dás korú kisgyermekek játékosan ismer-
kedjenek meg az orvosi vizsgálat körülmé-
nyeivel, menetével, aminek eredményeként 
csökken az egészségügyi ellátással kapcso-
latos szorongásuk.

Jelen cikkünk alapját viszont a december 
1-jei AIDS világnapra a reproduktív-egész-
ségügyi munkacsoport, illetve a moE teljes 
debreceni bizottsága által szervezett progra-
mok adják. A munkacsoport tevékenysége 
a nemi úton terjedő betegségek és az AIDS 
megelőzésére irányul, illetve ezeken túlme-
nően alapvető anatómiai-élettani ismeretek, 
a szexualitáshoz kapcsolódó mentálhigiéné 
és a fogamzásgátlás oktatása is célja tevé-
kenységének az általános iskola ötödik osz-
tályától kezdve. 

Az moE-s orvostanhallgatók munká-
jának nagyságát kifejezi, hogy reproduktív 
egészségügyi témában csak a debreceni helyi 
bizottság területén a tavalyi iskolai évben 350 
előadással több mint 10.000 diákhoz jutot-
tunk el, és csaknem hasonló számok sorol-
hatóak fel a többi prevenciós területen, illet-
ve a többi orvostudományi egyetem hallga-
tói esetén is. Az iskolai felvilágosító előadá-
sok mellett fontosnak tartjuk, hogy a kötet-
lenebb, szabadidős rendezvényeken is meg-
jelenjünk, illetve azokat szervezzünk.

December 1-jén, az AIDS világnapja al-
kalmából is számos előadást tartunk, isme-
retterjesztő kiskönyvet, illetve gumióvszert 
osztunk szét a város közkedvelt pontjain, il-
letve az egyetemen. 

A világnap előestéjén, 2011. november 
30-án, 19:30-kor pedig jótékonysági kon-
certet szervezünk, ahol az orvos- és Egész-
ségtudományi Centrum oktatói és hallgatói 
komoly- és könnyűzenei művekkel lépnek 
fel. A helyszín a Zeneművészeti Kar Liszt 
terme, a belépés ingyenes. A felajánlásokkal 
az AIDS-prevenciós tevékenységéhez szük-
séges oktatási eszközök beszerzését támogat-
ják.  minden érdeklődőt szeretettel várunk!

MOE debreceni helyi bizottság csapata
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Október 25-én a Debreceni Egyetem Főépületének Dísz-
udvara ismét standokkal telt meg. 17 kiállítói pavilonban 
30 szervezet képviseltette magát a Debreceni Egyetem 
Hallgatói Külügyi Bizottság által megszervezett 
XIII. Külügyi Börzén. 

A hagyományosnak 
mondható rendezvényt 
évről évre egyre nagyobb 
figyelem kíséri, a szer-
vezők nem kis örömére. 
Idén rekordszámú hallga-
tói részvételről lehet beszá-
molni, a becslések és re-
gisztrált hallgatók száma 
alapján körülbelül ezer hallgató látogatott el a börzére. Ez annyi-
ra nem is meglepő, hiszen egyre több nemzetközi ösztöndíj közül 
választhat egy átlagos Debreceni Egyetem-hallgató, és senki előtt 
sem titok, a munkaerőpiacon nem kis előnyt jelent egy külföldön 
eltöltött szemeszter vagy egy nemzetközi cégnél eltöltött szakmai 
gyakorlat – arról nem is beszélve, milyen egyéb pozitív hatásai van-
nak ezeknek az ösztöndíjaknak a pályázó életére: magabiztosabbá, 
talpraesettebbé, gyakorlatiasabbá válva térnek haza hallgatótársa-
ink. Nyitottabbá válnak a világra, jobban meglátják a jövőben kínál-
kozó lehetőségeket, és ezek az előnyök még messzebbre vezetnek.

Külföldre jutni sokak vágya, néhányan azonban talán tévúton 
járnak. Nem szabad elfelejteni, hogy mindig a pályázónak kell kel-
lően proaktívnak lennie. A jövőbeli pályázónak kell böngésznie a 
lehetőségek között, neki kell összeállítani a pályázatot, majd be-
nyújtani. Neki kell tennie azért, hogy teljesítse a pályázás előfel-
tételeit. A bolognai folyamat arra hivatott, hogy fokozza a mobi-
litást a felsőfokú oktatási intézmények hallgatói és oktatói, ill. ku-
tatói között. Az osztott képzés lehetőséget teremt a többszöri pá-
lyázásra is. ugyanakkor a rövidült egyetemi évek szükségessé te-
szik azt, hogy a hallgatók hamar elkezdjenek kutatni a pályáza-
ti lehetőségek között. mindenkinek tudnia kell, hogy annál na-
gyobb a valószínűsége annak, hogy egy jó ösztöndíjat talál, mi-
nél tovább keresi, és minél mélyebbre ássa magát a pályázatok vi-
lágában. A mindenki által ismert ErASmuS ösztöndíj csupán a 
jéghegy csúcsa. Gyakorlatilag megszámolhatatlan azon ösztöndí-
jak, cseregyakorlatok száma, amelyekkel külföldön lehet egy rövi-
debb-hosszabb időszakot tölteni. Az Európai unió mellett számos 
egyéb szervezet, non-profit társaság, alapítványok és multinacio-
nális cégek tucatja kínál különböző lehetőségeket az arra nyitott 
és fogékony hallgatóság számára. 

A Külügyi Börze kiállítói standjai között fontos és megbízható 
információkhoz juthatott mindenki a Debreceni Egyetemen ma el-
érhető tanulmányi, kutatási lehetőségekkel kapcsolatban, továbbá 
a pályázatokhoz szükséges nyelvtudás megszerzése mellett nyelv-
vizsga-időpontokról, követelményekről is lehetett tájékozódni 

XIII. Külügyi Börze

mindemellett a hallgatók között népszerű nyári egyetemek, nyá-
ri munkalehetőségek, önkéntes programok is helyet kaptak a XIII. 
Külügyi Börze kínálatában. A legnépszerűbb stand idén is a Kül-
ső Kapcsolatok Igazgatóságáé volt, ahol az ErASmuS, CEEPuS, 
ISEP ösztöndíjakról és az egyetem bilaterális kapcsolatairól kapha-
tott felvilágosítást a kérdező, de sokan keresték föl a Campleaders, az 
AEGEE és az AISEC standjait is. mindazokpedig, akik lemaradtak, 
a következő félévben centrumszinten szervezett hasonló rendezvé-
nyen tájékozódhatnak majd a lehetőségeikről, ennek időpontjáról és 
további pályázatokról a DEHKB honlapján és Facebook-csoportján 
tájékozódhat a hallgató.
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Dr. Woynárovich Elek 1915. november 14-én született Tiszakóródon és 2011. október 2-án Budapesten halt 
meg egy eredményes, sokszínű, sikerekben bővelkedő munkás élet 96. évében.

Gyermekkorát mezőcsáton töltötte hat testvérével együtt. 
A miskolci Királyi Katolikus Fráter György Gimnáziumban 
érettségizett 1933-ban. Természetrajz–kémia szakon végzett 
a budapesti Pázmány Péter Tudományegyetemen 1937-ben. 
Doktori disszertációját „Limnológiai tanulmányok a Horthy 
miklós út melletti Feneketlen tón” címmel 1938-ban védte meg.

A Tudományos minősítő Bizottságtól 1953-ban addigi tudo-
mányos eredményeit elismerve tudományok doktora fokozatot 
kapott. Az mTA Tihanyi Biológiai Intézetének igazgatója lett 1956 
májusától, ebből a beosztásából 1961. augusztus 31-én felmen-
tették. Ekkor nevezték ki a debreceni Kossuth Lajos Tudomány-

egyetem Állattani Tanszéke tanszékvezető egyetemi tanárává. A KLTE tudományos rektorhelyettese volt 1963–66 kö-
zött. A Debrecenben eltöltött időszak a hazai hidrobiológus-oktatás szempontjából mérföldkőnek nevezhető. Profesz-
szor úr kezdeményezésére és kitartó munkásságának eredményeképpen itt kezdődött el 1966-ban az országban elő-
ször a hidrobiológusok képzése. 

A FAo halászati szakértőjeként 1968 februárjától, hat évig Nepálban segítette a haltenyésztés fejlesztését, majd há-
rom és fél évig Venezuelában dolgozott, ahol őshonos halfajok mesterséges szaporítását és tógazdasági tenyésztését 
dolgozta ki.

Nyugalomba vonult 1977 szeptemberében, de továbbra is nagy lelkesedéssel és fáradhatatlanul dolgozott mint FAo 
szakértő madagaszkáron, Iránban, malajziában, Thaiföldön, Fülöp-szigeteken, Tanzániában, a Közép-afrikai Köztársa-
ságban és Zambiában. Görögországban, Irakban, Egyiptomban és Nigériában kétoldali szerződések keretében végezte 
szakértői tevékenységét. Az itthoniakat sem mellőzte, 1977–80 között tudományos tanácsadóként vett részt a szarvasi 
Haltenyésztési Kutatóintézet munkájában. Egy brazíliai hal- és kacsatenyésztési program szakmai kidolgozásának ak-
tív résztvevője 1980-tól, majd a megvalósítás szakmai vezetője 1983–89 között. Az évek múlását meghazudtolva, ere-
jét nem kímélve dolgozott tovább, 1990–2005 között kétoldalú szerződések keretében Peruban, Bolíviában, Brazíliá-
ban folytatott halászati, hidrobiológiai szaktanácsadó tevékenységet.

oktatói munkáját mindig nagy odaadással végezte, tankönyveket írt egyetemi hallgatók számára, és mint a FAo 
szakértő szakmai útmutató, „képes könyveket” szerkesztett a nyelvi nehézségek kiküszöbölésére. Nyugdíjasként is ko-
moly részt vállalt a hazai hidrobiológus és halászati szakemberképzésében. 

mintegy hét évtizedes szakmai munkásságát sok-sok könyvben és kétszáznál is több tudományos cikkben foglal-
ta össze. 

Itthon és külföldön szakemberek százait nevelte, nem csupán szakmai ismeretekre, de emberségre, becsületességre, a 
munka feltétlen szeretetére is tanított, amiből Ő maga is mindig és mindenhol példát mutatott. munkássága világszer-
te jól ismert, ennek köszönhetően számos elismerésben, díjban részesült: Széchenyi-díj (1993), az APISC (Asociacao 
de PisciCultores, Brasil) tiszteletbeli tagja (1993), a Világ mezőgazdasági Társaságának (WAS) az uSA-ban és Kana-
dában tiszteletbeli örökös tagja (1990), a Debreceni Egyetem (2003), és a Szent István Egyetem díszdoktora (2005), a 
Gödöllői Halászat oktatásért – Kutatásért kitüntetést 2010-ben kapja. még hosszan lehetne sorolni a rangos szerveze-
tektől kapott díjakat, de megbecsülésüket fejezték ki egykori munkatársai, tanítványai is, amikor a debreceni Biológus 
Emlékérmet adták át tanáruknak, példaképüknek. mezőcsát díszpolgári címmel tüntette ki 2005-ben.

Szakmai tudományos közéleti munkásságát számos tudományos társaságban közmegelégedésre végezte. már 1938-
tól a Nemzetközi Limnológiai Társaság és 1948-tól a magyar Hidrológiai Társaság tagja. A Hidrobiológus Napok az ő 
kezdeményezésére kerül megrendezésre 1957-től évente.

A múltunk egy szeletét veszítettük el, amikor dr. Woynárovich professzor úr, a klasszikus értelemben vett tudósta-
nár, a mai elvárásoknak is megfelelő innovatív kutató örökre távozott közülünk. mindig szívén viselte a Balaton sor-
sát, legutóbbi munkáit – „Vizeinkről mindenkinek – 2003”, és a „Balatoni Körhinta – 2007” – is ezen szeretett terület-
nek szentelte. Tudományos törekvéseit, az emberséges tanárt, valamennyiünk Lexi bácsiját örökre szívünkbe zárjuk. 
Emlékét megőrizzük, példáját továbbadjuk!

Egykori hallgatója, LB

In Memoriam dr. Woynárovich Elek
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Orosz irodalmi ikon járt egye-
temünkön. Ismét. Ljudmila 
Ulickaja szeptemberi látoga-
tása után ugyanis november 
21-én Jurij Poljakov író volt 
a vendég. A kérdező ezúttal 
is Goretity József, a főbb sze-
repeket napjaink orosz iro-
dalmának jellemzői, érdekes 
anekdoták, valamint a Gödö-
lye tejben című szatirikus re-
gény játszották. 

A magyar nyelven frissen megjelent könyvet Poljakov 1995-ben 
írta. Beszélgetőpartnere és egyúttal fordítója szerint egy „hallatlanul 
mulatságos, szatirikus írás ez, melynek témája az irodalmi sztárcsi-
nálás.” Az, hogy hogyan lehet egy, a betűk világában abszolút ide-
genül mozgó segédmunkásból rövid időn belül világhírű, egy pék 
által alapított „Baker-díjas” sztár. A történet természetesen parabo-
la, hűen tükrözi Poljakov véleményét a kortárs viszonyokról: „ma-
napság ugyanilyen idiótákból csinálnak politikusokat, oligarchá-
kat, énekeseket.” Az irodalmi életben pedig bárki bármikor képes 
megváltoztatni stílusát, világról alkotott nézeteit annak érdekében, 
hogy valamilyen díjat bezsebeljen.

A magyarországon eddig kevésbé ismert író elmondta, hogy ma-
napság nincsenek olyan alkotó óriások, akiknek a kezében a mor-
zsák, tehát a jelentéktelenebb történetek is kővé változnak. Az iro-
dalmi liliputik korát éljük, a helyzetet pedig súlyosbítja az is, hogy a 
világtörténelmi események sem olyan jelentősek, mint régen. A lili-
putik kezében pedig a morzsa morzsa marad. Ezt a nézetet egyéb-
ként korrekt módon saját magára is érvényesnek tartja. A múltban 
az orosz társadalom az „eszme lovagjainak” tekintette az írókat, ez 
a rangos szerep mára kámforrá vált. Többek között ezt a szomo-
rú tendenciát is siratja regénye, mely sikerességének lehetőségét 

kezdetben a kiadó is kétségbe vonta. „Először csak 5000 példányt 
nyomtattak belőle, ez egy hét alatt elfogyott, azonban mára már 25 
kiadást élt meg” – meséli a szerző. A sikerkönyv aztán hamar be-
járta a világot, és a rokonművészetek területén is termékeny talajra 
talált: film és színházi adaptáció is készült belőle.

Poljakov érdekesebbnél érdekesebb anekdotákkal szórakoztatta 
népes hallgatóságát a magyar Irodalom- és Kultúratudományi In-
tézet könyvtárában. Véleménye szerint az irodalom erejét példázza 
az az eset, mely egy nizzai nyaralás alkalmával történt. megismer-
kedett egy Franciaországban élő milliomossal, akiről kiderült, hogy 
katonai vezető volt a Szovjetunióban, és aki nem mulasztotta el az 
alkalmat, hogy kinyilvánítsa nemtetszését az egyik korai könyvé-
ben leírt bírálattal kapcsolatban, amely a szovjet katonai rendszert 
állította pellengérre. Több mint 20 év eltelte után még mindig sérel-
mezte az olvasottakat. A szigorú cenzúra miatt a mű megjelenésére 
egyébként hét évet kellett várni. mára az orosz kulturális élet egyik 
szervezője lett. Az élvezetes, könnyed diskurzus folyamán kifejtette, 
hogy a posztmodern mint alkotási mód nem vetette meg hatéko-
nyan a lábát hazájának irodalmában. A mai fiatal alkotók munkás-
sága pedig a jeles alkotások és a silány darabok véglete közt ingázik.

Az orosz író, aki messze földön híres szatirikus stílusáról, maró 
gúnyba mártott tolláról, ezúttal sem szalasztotta el az esélyt, hogy 
az orosz viszonyokat bírálja. Úgy gondolja, hogy a Szovjetunió fel-
bomlása és az állítólagos rendszerváltás ellenére radikális válto-
zások nem történtek hazájában: „Nem úgy kell elképzelni a rend-
szerváltást, mint ami éles törést hozott. Egy átmenet volt, amiben 
ugyanazok az emberek vettek részt, ugyanabban a szervezeti fel-
építésben. A szovjet időknek régen volt egyfajta mitológiája. Eb-
ből az átalakulás után posztszovjet mitológia lett. Egyik sem tet-
szik.” A Lityeraturnaja Gazeta című irodalmi hetilap főszerkesz-
tőjeként kiadványáról elmondta, manapság is ugyanaz jellemző 
rá, mint indulásakor. Aztán derűsen idézte az egyik alapítót, Pus-
kint: „Szellemisége konzervatív liberális vagy liberális konzervatív.” 

Barna Péter

Konzervatív liberalizmus orosz módra
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Több mint két hónap is eltelt már azóta, hogy az első kínai 
ösztöndíjat nyert debreceni diákok – Gyarmati Orsolya és 
Kovács Dávid – elrepültek Chongqing városába, hogy az 
ottani egyetemen bővítsék látókörüket, és folytassák ta-
nulmányaikat egy tanéven keresztül. Bőven volt tehát ide-
jük már eddig is kulturális sokkokra, kompromisszumok 
kötésére, nem mindennapi élmények szerzésére, és arra is, 
hogy beszámoljanak mindezekről az itthoniaknak. Kovács 
Dávid, másodéves nemzetközi gazdálkodás alapszakos 
hallgató mesélte el, mi újság Kínában…

– Chongqing egy gazdaságilag gyorsan fejlődő város, főleg ami az 
utóbbi tíz év előrelépéseit illeti – kezdi Dávid. – A kulturális különb-
ségek azonban – ahogy erre számítottunk is – nagyon szembeötlőek. 
Bár az itteniek alapvetően kedvesek, de egy európai számára szo-
katlan és kezdetben nagyon zavaró a tolakodásuk, vagy hogy az ut-
cán köpködnek, és rettentő hangosan beszélnek a telefonba. Egyéb-
ként a mindennapjaik megszervezése is egészen másképp működik, 
mint nálunk: korábban kelnek, az étkezések is mind korábbi idő-
pontokhoz kötődnek, és aludni is hamarabb térnek. 
EÉ: – Mesélj egy kicsit az egyetemről. Hogyan képzelhetjük el egy ot-
tani egyetemista mindennapjait?

– Őszintén szólva nekem sokszor az az érzésem, hogy egy kö-
zépiskolába csöppentem. A diákok viselkedése, a szabályok, a napi 
szokásaik, de még az épületek is mind-mind inkább erre hasonlí-
tanak. Az egyetemen körülbelül huszonötezer diák tanul, és mind-
annyian bentlakásosak. A kollégium szabályaival elég nehéz meg-
barátkozni: 11 után nincs meleg víz és internet, ugyanekkor zár-
nak a kapuk, és csak reggel 7-kor nyitnak, így éjszaka meglehetősen 
szűk a mozgásterünk. ugyanakkor, ha az ember hajlandó kompro-
misszumokat kötni, akkor ezekkel együtt is jól érezheti itt magát.
EÉ: – Hogy haladsz a kínai nyelv elsajátításával?

– már otthon, az egyetemen is tanultam egy rövid ideig kínaiul, 
itt pedig kizárólag azt tanulunk. Igaz, csupán heti tizennyolc (negy-
venöt perces) órában, amit én keveslek. A nyelvben tehát még kezdő 
vagyok, de jól megtanultam már például sört rendelni vagy kérni 
a számlát. Komolyra fordítva a szót, sajnos elég gyakran ütközünk 
nyelvi akadályba, hiszen az itteniek jellemzően nem beszélnek an-
golul, így az egyetlen járható út a mutogatás…

EÉ: – Mit gondolsz, mire lesz elég ez az egy év tanulás, tapasztalat-
szerzés szempontjából? Milyen célokkal vágtál bele a programba, és 
mennyire látszanak beigazolódni az elvárásaid?

– Engem mindig is Ázsia gazdasága vonzott, és ennek a köze-
lebbi megismerésére nagyszerű alkalomnak látom ezt a programot. 
A jövőben is ezzel a témával szeretnék foglalkozni a tanulmánya-
im során, ezért is kezdtem el már otthon kínaiul és japánul is ta-
nulni, és ezért jelentkeztem erre az ösztöndíjra is, amikor lehetősé-
gem adódott rá. Az, hogy mennyit segít végül a fejlődésemben az, 
hogy itt lehetek, már nagyrészt rajtam múlik, és nem a programon. 
Szeretnék májusban középfokú nyelvvizsgát tenni, de ahhoz még 
sokat kell fejlődnie a nyelvtudásomnak. Engem eddig leginkább a 
kultúrával és az új helyzettel való ismerkedés foglalt le a tanulás he-
lyett, de most már ehhez is szeretnék komolyabban is hozzálátni. 
EÉ: – Most már, „bennfentesként”, mi olyat tudsz mondani a Kína 
iránt (esetleg az ösztöndíjprogram iránt) érdeklődő hallgatóknak az 
ottani életről?

– Úgy gondolom, Kínával kapcsolatban rengeteg sztereotípia él 
a fejekben, melyeket jobb, ha eloszlatunk. Nem olyan olcsó példá-
ul, mint amilyennek azt a többség gondolja: bizonyos szolgáltatá-
sok, mondjuk az utazás, az étkezés vagy a mobiltelefonálás valóban 
olcsó, de egyébként nincs túl nagy különbség a hazai árakhoz ké-
pest, sőt a ruhaneműk például itt drágábbak. Az otthon oly jól is-
mert hamistelefonokat és olcsó, gyenge minőségű ruhákat, úgy ve-
szem észre, csak exportra gyártják. Jó, ha tudjuk továbbá, hogy az 
otthoni kínai kaja köszönő viszonyban sincs az ittenivel – semmi 
sem fogható a debreceni szezámmagos-mézes csirkéhez. 

Kovács Dorottya

Kínában viselkedj…
Debreceni diákok a Távol-Keleten 
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A Diákhitel egy szabadon felhasználható pénzforrás, melyet 2001 óta biztosít a Diákhitel Központ Zrt. az egyetemi és 
főiskolai hallgatóknak. 40 éves kor alatt bárki felveheti, aki aktív hallgatói jogviszonnyal rendelkezik.  A Diákhitel bármire 
felhasználható. Egy félévre, de maximum 10 szemeszterre lehet felvenni. Nem kell hozzá sem kezes, sem fedezet.

A Diákhitel igénylése rendkívül egyszerű és gyors. Idén szeptember 1-jétől a Diákhitel Direkten –www.diakhiteldirekt.
hu –, a Diákhitel elektronikus hiteligénylési oldalán kitölthetőek az igényléshez szükséges nyomtatványok, melyeket a partner 
bankfiókokban, takarékszövetkezetekben vagy postákon kell leadni.

Ha adott hónap 15. napjáig igényled a Diákhitelt, akkor a következő hónap 15-ig megkapod. A felvehető összegek: havi 15, 
21, 25, 30, 40 és 50 ezer Ft. 50 ezer forintot csak az kaphat, aki költségtérítéses képzésben tanul. Lehetőséged van arra is, hogy 
a Diákhitelt bármikor a félév során egy összegben kérd, ez 200 ezer, költségtérítéses képzésben 250 ezer forintot jelent. A félév 
utolsó Diákhitel-igénylési határideje: 2011. december 15. 

Az egyetemi-főiskolai tanulmányok alatt nem kell törleszteni. A hallgatói jogviszony megszűnése után, az első két évben a 
törlesztőrészlet a minimálbér 6%-a; a legmagasabb összeg felvétele esetén 8%. A harmadik törlesztési évtől a törlesztőrészlet a két 
évvel korábbi jövedelemhez igazodik. 

Ha bármilyen kérdésed van, gyere a Diákhitel Facebook oldalára – www.facebook.com/diakhitel –, ahol a Diákhitel Központ 
munkatársai válaszolnak Neked. 

A DEHÖK Hallgatói Környezetvédelmi Bizottság is támo-
gatja a tájba illő őshonos fák, cserjék ültetését környeze-
tünkbe, a Debreceni Egyetem környezetébe.

Hogyan is határozhatunk meg egy tájat? A táj a Föld egy adott 
felszíni darabja, területe, térbeli kiterjedése, határai nem záródnak 
élesen. A tájkép a táj jellegét mutatja, sajátos megjelenése van, ami 
alapján könnyen felismerhető. Gróf Teleki Pált idézve:  „A táj nem-
csak kép. A táj típusos teremtő élet is, amely hegyet, növényzetet, 
embert, testet, lelket, gondolatot, érzést, munkát formál, – újat te-
remt és világot gazdagít.” „A tájban élő ember nem bontja a tájat 
elemeire. Ismerete nemzedékek tapasztalatán, a mienknél össze-
hasonlíthatatlanul finomabb, élesebb látó, halló, szagló, tapin-
tó szerveken élesebb, finomabb méret és távolságérzéken, fi-
nomabb öntudatlan megérzésen, nagyobb nyugodtságon 
a tájjal való belső együttléten alapszik.”

Debrecennek a természetvédelmi erőssége többek kö-
zött a matuzsálem korú, több száz éves kocsányos tölgy 
(Quercus robur) példányok, melyek nemcsak a Nagyer-

Tájba illő őshonos fák
dőben vagy a Campusokon, hanem az egész városban megtalálha-
tóak. Óráról órára rohanás közben szenteljünk nekik egy percet, s 
csodáljuk korukat, méretüket. Érdekességképpen, a 250 éve hazánk-
ba behozott fehér akácon (Robinia pseudoacacia) eddigi ismerete-
ink szerint 12 rovarfaj él meg, míg a tölgyeken a 629 rovarfaj 44%-a 
kizárólag a Quercusokon képes megélni (Mátyás Cs., 1996.). Egy 
nagytermetű idős kocsányos tölgyön akár 200-250 herbivor rovar-
faj élhet. A bizottság logójában is fő alkotóelemként jelenik meg a 
tölgyfalevél. Ezért is döntöttünk úgy, hogy 2011. november 2-án 
három kocsányos tölgy példányt ültetünk a Kémia Épület elé, ez-
zel emelve a bizottság által ültetett fajok példányszámát húszra. A 
tavalyi fák és cserjék megfogtak, s szépen gyarapodtak. reméljük, 

hogy pár száz év múlva az akkori egyetemisták is hatalmas 
tölgyek árnyékában mehetnek órára, és közben mosolyog-
hatnak a makkot gyűjtő mókusokon. Vigyázzunk rájuk.

Lenner Ádám
(DEHÖK Hallgatói Környezetvédelmi Bizottság, elnök)
Facebook: DE-HöK Környezetvédelmi Bizottság

http://dehok.unideb.hu/kornybiz/

Használd Te is okosan a Diákhitelt!
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Több mint egy hónapja tart már a báli időszak a Debrece-
ni Egyetemen, túl vagyunk az orvosi, a jogi, a műszaki, a 
gyermeknevelési és az agráros karok által szervezett ren-
dezvényeken, de cikkünk hőse táncolni továbbra sem ta-
nult meg.

„Én sem vagyok egy Fred Astaire, de azért próbálkozom a társastánccal, még ha le 
is taposom a partner cipőjét” – írtam három évvel ezelőtt lapunk hasábjain. Az idei báli 
szezon rávilágított arra, hogy nem sokat fejlődtem a tánc terén, sőt a partner cipőjét 
már a lépcsőházban, utcán és egyéb helyeken is taposom, zene és tánc nélkül egyaránt.

A probléma a középiskolában kereshető: ha olyan szalagavató táncot tanultunk 
volna, amiben az ugráláson kívül más is van, esetleg össze tudtunk volna hozni egy 
finom keringőt, esetünkben azonos nemű párokkal gazdagon, akkor talán sikerült volna átmenteni bálokon is bevethető tánctudást a 
húszas éveimre. mivel mi Grease-mixre ugráltunk, szaladgáltunk és csúszkáltunk a Díszudvaron, így a rockkoncerteken és fesztiválo-
kon felszedett stílus maradt a mai napig meghatározó – vegyítve egy autodidakta módon elsajátított lötyögéssel és „pörgessük meg a 
lányt néhányszor” mozdulatsorral. 

A november elején az Állam- és Jogtudományi Kar hallgatóinak rendezett bálon a gólyák esküje, tánca, a végzősök szalagtűzése után 
már a Sun Factory zenekar báli válogatása közben elkezdődött a tánc, aminek az lett a következménye, hogy elragadó, versenytáncos 
múlttal rendelkező partnerem azt mondta, hogy megtanít bachatázni, mert az csupán egy lépésből áll, és azt talán én is meg tudom ta-
nulni. minderre akkor jutottunk el, amikor kudarcot vallott az a törekvése, hogy én csak álljak meg egy helyben és ő majd körbetán-
col – szerencsétlenségére én nem vagyok igazán az a „kiköthető” típus. Beszélni viszont tudok, egy idő után sokat vigyorogni is, ami ki-
váló elterelés lehet, így esett, hogy nekem aznap este kimaradt a bachata, Charlie fellépése alatt pedig a holnapba lassan átsodort a zene.

megúszni teljesen azonban nem tudtam a bachatát, amiről kiderült, hogy a Dominikai Köztársaságból származik, egyedi csípőmoz-
gással táncolják, tüzes és erotikus, a világ egyik legtöbbször táncolt tánca. A jogi kar bálja utáni hétvégén a műszakisok rendezvényén 
nem tudtam kidumálni magam, tánctanárom megmutatta az alaplépéseket, amiben én nem a láb-, hanem a csípőmozgásra lettem fi-
gyelmes. Persze barátnőmnél mindez esztétikus és tökéletes harmóniába rendeződik, de ahogy magamat elképzeltem ezzel a figurával, 
minden eszembe jutott, csak az esztétikus és harmonikus jelzők nem. A műszakis bálon a mystery Gang volt a sztárfellépő, ők néhány 
éve egy agráros bálon hatalmas bulit nyomtak a főépületben, sőt sok-sok évvel ezelőtt már játszottak a műszaki bálon is. Nagy öröm-
mel és lelkesedéssel támadtuk meg a táncparkettet, mondván, bachata helyett jöjjön akkor a rocky! Nah, hogy mondjam, nem jött. És 
miután leráztuk magunkról ezeket a hiábavaló próbálkozásokat, pusztán az ugrálás, a visszafogott pogó és a sok-sok röhögés maradt, 
ami feledhetetlenné tette a mystery Gang koncertjét és a műszaki bált. olyannyira, hogy a lapunk megjelenésével egy időben zajló köz-
gazdász hallgatók bálján fellépő Compact Disco koncertjén már egyenesen a pogót, az önfeledt rock’n’roll őrületet várja a barátnőm, 
mit nekünk Dominika!

És ha már gólyabálok, nem lehet nem szemünk előtt december 3-a, a Tudományegyetemi Karok bálja, aminek a főépület teremt egye-
dülálló eleganciát és atmoszférát, ahol a Cascade music Jam partizenekar mellett fellép marót Viki és a Nova Kultúr Zenekar, Zséda és 
Wolf Kati. Addig még, lehet, komolyan táncolni is megtanulok.

Szabó Laci

A bachata nekem 
nem egy tánc
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DEBRECENI EGYETEM ORVOS- és EGÉSZSÉGTUDOMÁNYI CENTRUM
KÖZMŰVELŐDÉSI TITKÁRSÁG KULTURÁLIS ÉS SZERVEZÉSI IRODA

4032 Nagyerdei krt. 98., Tel.: 411-600/58038, 58039 mellék, Fax: 255-250

A DEOEC Közművelődési titkárság 2011. december havi programajánlata:

Kiállítások:
n  Élettudományi Galéria – Tudományegyetem–Botanikus kert között

Látogatható hétköznap 8–20 óráig
Abigél Művészeti Szakiskola diákkiállítása

Megtekinthető: december 9-ig
Virághné Törös Borbála és Törös Mónika

festőművészek kiállítása
Megtekinthető: december 10–23-ig

n  DOTE Elméleti Galéria

Látogatható: mindennap 8–20 óráig
Burai István festőművész

Indiai impressziók 
című kiállítása

Megtekinthető: december 9-ig
Hornyik Zoltán festőművész

         kiállítás 
Megtekinthető: december 11–23-ig

Karácsonyi Koncert – DOTE Elméleti Galéria
2011. december 19-én, 18 óra

Közreműködnek: Juhász Árpád színművész és fiai,
Lelkesek-a Pszichiátriai tanszék kórusa,

DOTE Monteverdi kórus

Rendezvényeinkre minden érdeklődőt szeretettel várunk.
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

Fal versei

Terhes Árpád képe

Péntek

Az angyalok
műanyag csillagokkal
játszanak az égben.

Az ördögök
igazi csillagokat
húznak
a föld alá.

A tűzbe dobják őket.

Nem akarok játszani
az angyalokkal.
Az ördögöktől félek.

Az angyalok
műfenyőt díszítenek
az égben.

Az ördögök
tűzben edzett
igazi csillagokat kalapálnak
a föld alatt.

Júdás megcsókolja Jézust.

Jézus vérrel verejtékezik.
Az angyalok hazudnak.
Az ördögök igazat
mondanak.
De az angyalok
hazugsága szebb.

Jákob kutat ás
a pusztában.

oda rejti a létrát.

Az angyalok nem látják.
Az ördögök lehúzzák
a föld alá.

A sárga fa

Kiment az erkélyre és nézte a fákat.
Az egyik fa zöld volt, a másik vörös.
Ha égtek a lámpák, a zöld fa sárga
volt. mi lesz majd, ha nem dohányzom,

kérdezte magától. Akkor biztos másként
fogom látni a fákat. Nincs tehetségem
a mélységhez, jóllehet szeretem az erkélyt.
Tavasztól őszig minden évszakban havazott.

Szerette nézni a belőle hulló havat,
bár mégse hitte volna, hogy igazán
hóember. A környéken voltak más színű
fák is, zöldek, vörösek és sárgák.
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Európai szintű stratégia kidolgozásában vesz részt a deb-
receni Hajdúsági Hallgatókért és Civilekért Egyesület a 
YURA - Fiatalok a demográfiai változásokban - nemzetek 
közötti megoldások fejlesztése című projektben, amely-
nek köszönhetően november elején Magdeburgban jártak 
az egyesület munkatársai és önkéntesei.

A program hosszú távú célja a régiók és a városok vonzerejé-
nek és versenyképességének növelése, a demográfiai és szociális 
változások területi hatásainak kiegyenlítése. Ennek elérése érde-
kében egy, a fiatalok munkaerő-piacra belépését segítő, komplex, 
európai szintű stratégia kidolgozását célozza meg a projekt 2010. 
március – 2013. április között osztrák, cseh, német, lengyel és olasz 
partnerekkel közösen.

A demográfiai változások minden európai ország számára fontos 
kihívást jelentenek. Új problémaként jelenik meg egyes régiókban a 
fiatalok tömeges elvándorlása; ez különösen ott jelentős, ahol ma-
gasan képzett fiatal szakemberek hagyják el az országot, ami ezeken 
a helyeken hamarosan a szakképzett munkaerő hiányát fogja ered-
ményezni. A projekt fő célja, hogy innovatív módon teljes körű if-
júsági stratégiát alkosson a munkaerő elvándorlási problémájára a 
programterület régióiban. A tervezett stratégia sikere lehetővé teszi 
egyrészről, hogy a régiók vonzóvá váljanak a szakképzett munkaerő 
számára, másrészről elérhetővé, illetve fejleszthetővé teszi a rendel-
kezésre álló infrastruktúrát (oktatási és kulturális lehetőségek, mo-
bilitás és közlekedés, szabadidős tevékenységek, élhető környezet). 

„Lovász Barbara Zsófia, a Deb-
receni Egyetem másodéves 
andragógus hallgatója vagyok. A 
YurA program keretében Né-
metországban, magdeburgban 6 
különböző országból érkező di-
ákokkal dolgoztunk együtt. Cé-
lunk az volt, hogy minél több öt-
letet gyűjtsünk a régiónk fejlesz-
tése érdekében, hogy mindenki a 
saját régiójában tudjon munkát találni. mindenkit egy-egy feladat-
körbe osztottak be: rádió, web, film, újság. Én az újság szerkeszté-
sében segédkeztem. Az újság tartalmazta a részt vevő diákok inter-
júit, az egyes régiók problémáit, valamint a szerkesztők véleményét 
is. Sikeres hetet zártunk, a hét végén az elkészült anyagokat prezen-
táltuk a magdeburgi parlamentben. Őszintén remélem, hogy ez a 
program eléri a fő célját, mivel úgy gondolom, hogy kellőképpen 
felkeltette a célközönség figyelmét, így nagy esélyt látok a változta-
tások bevezetésére.”

„Az én nevem Heyder Mariya, 
a Debreceni Egyetem másod-
éves andragógus hallgatója va-
gyok. A YurA program kereté-
ben magdeburgban tölthettem 
el egy hetet. A program lényege, 
hogy fiatalok dolgoznak ki kü-
lönböző, az elhelyezkedést köny-
nyítő terveket – fiatalok számára. 
A programban hat különböző or-
szág diákjai vettek részt egy közös probléma megoldásának érde-
kében. A feladatunk az volt, hogy az ott töltött hét alatt minél több 
használható ötletet gyűjtsünk össze annak érdekében, hogy a fia-
talok a saját régiójukon belül tudjanak munkát találni. A leggyako-
ribb és egyben legsúlyosabb problémák között a tandíj, az utazási 
költség és a várható fizetések szerepeltek, persze ezek mellett még 
sok más probléma is felvetődött, mint például az iskolák felszerelt-
sége, a diákok motivációja, tantárgyi lista változtatása stb. Törek-
véseinket bemutattuk a német parlamentben is, ahol nem zárkóz-
tak el az esetleges változtatások bevezetésétől. Tehát mindenkép-
pen azt mondom, hogy változások várhatóak, a nagy kérdés azon-
ban még mindig a fejünk fölött lebeg: mikor?”

A november első hetében magdeburgba szervezett találkozón a 
fiatalok 12 pontban foglalták össze elképzeléseiket, a régiók fejlesz-
tésének érdekében megszületett javaslataikat.

YurA-2CE149P4, Developing transnational transversal youth 
strategies in regions with migration.

A projekt a Central Europe programban az Európai unió és a 
magyar Köztársaság társfinanszírozásában valósul meg.

Az oldalt összeállította: Szabó Laci 

Európai együttgondolkodás
a régiók fejlesztéséért
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1996-ban egy olyan rendhagyó kezdeményezés in-
dult el az országban, amely kiemelkedően tehet-
séges középiskolás diákok számára biztosít ku-
tatási lehetőséget a legjobb hazai kutatóhelye-
ken. Immáron több mint 15 éve megszakí-
tás nélkül működik. A mentorok listáját tar-
talmazó könyvet minden év elején az összes 
hazai és környező országbeli magyar közép-
iskola igazgatója megkapja, és közel ezer te-
hetséges tanulókhoz személyesen is eljut. 
1999. július 24-én a Kutató Diákok országos 
Konferenciáján megalakult a tudományos kutató-
munkát végző középiskolás diákokat, tudományos di-
ákköreiket, mentoraikat és korábbi kutató diákokat összefo-
gó Kutató Diákok országos Szövetsége (röviden KutDiák). A szer-
vezet jelenlegi védnökei réthelyi miklós nemzeti erőforrás minisz-
ter, Pálinkás József, az mTA elnöke és Hoffmann rózsa államtitkár. 
2011-re már csaknem ötezer itthoni és környező országbeli ma-
gyar diák kutat/kutatott különböző kutatóhelyeken és középisko-
lai diákkörökben. A szövetség tagjainak többsége falvakban, illet-
ve kisvárosokban él, több mint 500-an pedig Erdélyben, a Felvidé-
ken, Kárpátalján, illetve a Vajdaságban tevékenykednek.

Rendezvényeik: A tudományos kutatás bemutatásának leg-
főbb tere a Tudományos Diákkörök országos Konferenciája (Tu-
DoK), amelyen minden év tavaszán mintegy 170 résztvevő kö-
rülbelül 100 előadással indul. Ezt, bizton állíthatom, a TDK elő-
futárának lehet tekinteni. 1998-tól minden év nyarán egy nyolc-
van fős káptalanfüredi tábor következett. Ide mindig az elmúlt 

Kutató Diákok Országos Szövetsége
évben valamelyik versenyükön díjat nyert kutató di-

ákokat hívták meg. Előadóként eddig olyan ne-
ves közéleti szereplők és tudósok tisztelték meg 

őket jelenlétükkel, mint Sólyom László köz-
társasági elnök, Bihari mihály, az alkotmány-
bíróság elnöke, vagy éppen Esterházy Péter. 
Személyesen is részt vettem a 2004-es tá-
borban. Felejthetetlen élmény, mással ösz-

sze nem hasonlítható. 
Elismeréseik: A kezdeményezést az 1998-

as oxfordi, a 2000-es debreceni és a 2001-es wa-
shingtoni tehetséggondozó konferencián nem-

zetközi összehasonlításban is egyedülállóan sike-
resnek minősítették, sőt a mozgalom elindítója, Csermely 

Péter többek között az elindított kezdeményezésért megkapta az 
Eu Descartes-díját, amely a tudomány népszerűsítéséért kerül ki-
osztásra. A NATo és az uNESCo támogatásával eddig három íz-
ben rendeztek nemzetközi konferenciát, ahol 25 ország hasonló 
mozgalmai hazánk vezetésével létre hozták a „Network of Youth 
Excellence”-t (www.nyex.info).

Sajnos az elmúlt években a Kutató Diákok mozgalma egyre 
nehezebb anyagi helyzetbe került. Egy év alatt a korábbi állami 
támogatásának az egészét, összesen éves költségvetésének a há-
romnegyedét vesztette el. A kedvezőtlen gazdasági helyzet elle-
nére nagy erőkkel igyekeznek új és újabb támogatókat találni, de 
ez ma még a 2012-es évre sem teljes egészében biztosított. Hoz-
zátok/Önökhöz fordulnak segítségért, ha tudjátok, támogassátok!

részletek: http://kutdiak.hu

Szent-Györgyi Albert 
(1973.): „Egész embert aka-
runk nevelni. Adjuk meg a 
szellemnek, ami a szellemé 
és a testnek, ami a testé. Taní-
tásunk ne üres adatokból áll-
jon, hanem elégítse ki a gyer-
mek természetes kíváncsi-
ságát, tudni és érteni akará-
sát. A lényeget tanítsuk szé-
pen, egyszerűen és világosan, 
mert a lényeg mindig szép, 
egyszerű, világos és gyönyö-
rűsége a szellemnek. Tanítá-
sunk ne csak az emlékezetet 
terhelje, de tanítson egyben 

gondolkodni, megérteni. Költse fel az önálló gondolkodás, vizsgá-
lódás és cselekvés tárgyát. Tanítsuk a gyermeket a szellemi életet él-
vezni, a szépet a nagyot, az érdekest megtalálni és szeretni.

És mindezt ne nehézkesen, nagyképűen, hanem játszva, könnye-
den, mosolyogva. Igyekezetünk ne az legyen, hogy munkára kény-
szerítsük a gyermeket, hanem hogy belé kedvet és érdeklődést önt-
sünk. Tulajdonképpen ezt nem is kell beléönteni, ezt a természet ön-
tötte a gyermekbe, nekünk csak arra kell ügyelnünk, hogy azt el ne 

Milyen a jó tanár?
fojtsuk, éltessük és kielégítsük. Ilyen legyen a mi tanításunk, ilyen 
legyen a mi tankönyvünk. Segítsen a gyermeknek megtalálni ön-
magát, megtalálni az életet, megtalálni benne a szépet és a nagyot, 
megkülönbözetni a lényegest a lényegtelentől, a nagyot a kicsitől, 
és mindezt játszva, mosolyogva.”

Intők e sorok sokaknak. Sajnos én sem ismerhettem a világhírű 
Nobel-díjas és Kossuth-díjas magyar orvost, de gondolatai máig ak-
tuálisak és példaértékűek. Tanulmányaim során kétféle embert is-
mertem meg az asztal másik oldalán. Sajnos nem egyszer találkoz-
tam előadókkal, akik unalmasan olvasták fel nekünk a dián szereplő 
sorokat, a legcsekélyebb érdeklődést váltva ki belőlünk a téma iránt, 
majd elkövetkezett a zárthelyi dolgozat, ahol hasonló lelkesedés-
sel adtunk számot a tananyagról. Az érdemjegy nem volt meglepő. 

Tisztelettel gondolok vissza azokra a Tanárainkra, akik élvezettel, 
szeretettel és nagy lelkesedéssel beszéltek tárgyukról, kutatási terü-
letükről. Az órák hangulata is teljesen más volt. Az idő repült, senki 
sem aludt a padokon, s a székek sem voltak hallgatómentesek. Ta-
nárnak születni kell. A jó tanárra egész életünkben emlékezni fo-
gunk. A jó tanár nyitott a világra, a diákra. A jó tanárt önmagáért 
tisztelik a diákjai. A jó tanár felismeri a tanítványában rejlő lehető-
ségeket. A jó tanár ismeri önnön határait és képességeit, s nem rest 
tanulni a diákjaitól. És hogy milyen a jó diák? Erre szerintem a leg-
jobb, ha egy tanár válaszol.

Lenner Ádám (tanuló)
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A Nemzeti Információs Infrastruktúra Fejlesztési (NIIF) Prog-
ram a hazai kutatói és felsőoktatási hálózat fejlesztésének és működ-
tetésének programja, mely a teljes magyarországi kutatási, felsőok-
tatási és közgyűjteményi közösség számára biztosít
l országos nagysebességű számítógép-hálózati infrastruktúrát, 

továbbá erre épülő
l szuperszámítástechnikai, grid, és cloud, valamint
l multimédia alapú kollaborációs szolgáltatásokat (VoIP, 

videókonferencia),
l elosztott szövetségi alapú azonosítási és jogosultságkezelési 

környezetet és
l egyéb kommunikációs és információs szolgáltatásokat.
A program végrehajtójaként az NIIF Intézet 2009-ben mint-

egy 4,2 milliárd forint fejlesztési forrást nyert el pályázat útján a 
HBoNE+ projektre, amely világszínvonalú fejlesztésekkel járul 
hozzá a hazai kutatás-fejlesztés erősítéséhez.

A hálózat fejlesztése
A fejlesztés eredményeként kialakított ún. hibrid hálózat a ha-

gyományos internetet a legkorszerűbb dinamikus pont-pont össze-
köttetésekkel ötvözi. Hozzáférést biztosít nagy értékű kutatási erő-
forrásokhoz, kísérleti eszközökhöz, szuper-számítógépes kapacitá-
sokhoz, kutatási információkhoz, a távoli kutatási együttműködés 
eszközeihez, akár a világ különböző részein található egyedi nagy-
berendezésekhez is (pl. CErN gyorsító és feldolgozó központok).

Az alkalmazott DWDm technológia (a fényhullámokra ültetett 
információk továbbítása által extrém átviteli sebességet biztosító leg-
korszerűbb technika) a legmagasabb elérhető átviteli kapacitást biz-
tosítja – segítségével a leggyorsabb szélessávú technológiák sebes-
ségének több mint 1000-szerese érhető el). A hibrid hálózat sávszé-
lessége (jelenleg 10 Gbps és 40 Gpbs/hullámhosz) a későbbiekben 
is költséghatékonyan bővíthető (mind a sebességek – pl. 100 Gbps/
hullámhossz – mind pedig a hullámhosszak tekintetében). Továb-
bi információk a http://www.hboneplus.hu/hboneplus_bemutatas1 
oldalon érhetők el. 

Az eduID felhasználó-azonosítási rendszer fejlesztése
2010 novemberében kezdte meg működését az NIIF Intézet kez-

deményezésére és közreműködésével magyarországon a felsőokta-
tási és kutatási intézmények felhasználói azonosítással kapcsolatos 
bizalmi szövetsége, az eduID.

Az eduID előnye, hogy egy intézmény hallgatói, oktatói és kuta-
tói anélkül vehetik igénybe – akár távolról is – saját intézményük, 
illetve partner-intézmények szolgáltatásait, hogy ehhez többször, 
újból regisztrálniuk kellene. Ezáltal növelhető a felhasználói ké-
nyelem és elégedettség-érzés, valamint az alkalmazói és alkalma-
zási biztonság, és csökkenthetők az új szolgáltatások kialakításá-
nak és fenntartásának adminisztratív költségei is. Az eduID kere-
tében minden felhasználót saját anyaintézménye azonosít, mind-
ez nagymértékben elősegítve ezáltal az intézmények közötti kolla-
borációt, közös e-learning rendszerek kialakítását, valamint a hall-
gatók és oktatók mobilitását. További előny, hogy egy felhasználó-
nak egy munkamenet alatt csak egyszer kell bejelentkeznie, csak 
egy jelszót kell megjegyeznie.

A folyamat hasonló a napjainkban népszerű közösségi hálózatok 
(pl. Facebook, Google+) szolgáltatásaihoz, az eduID esetén azon-
ban a felhasználókról biztosan tudható, hogy mely résztvevő intéz-
ményhez tartoznak. Így adataik pontosak és naprakészek. További 
információk: http://eduid.hu

A videókonferencia rendszer fejlesztése
A kollaborációs infrastruktúra fejlesztése keretében 30 db IP 

alapú, High Definition (HD) videokonferencia berendezés került a 
konvergencia régiókban található felsőoktatási intézményekbe, ku-
tatóintézetekbe és közgyűjteményekbe, melyeket mindezen intéz-
mények polgárai szabadon használhatnak kutatási és oktatási célra. 
Így az intézmények munkatársai full HD minőségben kommunikál-
hatnak az NIIFI által üzemeltetett nagy sebességű HBoNE hálóza-
ton keresztül. Az eszközök hazai és nemzetközi együttműködésekben 
is használhatók,  alkalmazásukkal jelentős idő- és pénzmegtakarítás 
érhető el. A fejlesztés része egy több résztvevős hívások kiszolgálásá-
ra alkalmas szerver, amely 35 db HD vagy akár 100 feletti nem HD  
kapcsolatot képes egy időben kiszolgálni. A teljes rendszer – az in-
tézmények saját beruházásainak is köszönhetően – 130-nál is több 
végpontból áll, így lefedi közel a teljes hazai felsőoktatási és kutató-
intézeti kört, és kiszolgál több közgyűjteményi intézményt. A ma-
gas minőségi szintet biztosító tárgyalótermi eszközökön túl szoft-

veres videokonferencia al-
kalmazások is a felhaszná-
lók rendelkezésére állnak.

A felsőoktatási-kutatási 
desktop videokonferencia 
szolgáltatás kiváló minő-
ségű videokommunikációt 
tesz lehetővé számítógép és 
webkamera segítségével. A 
megszokott videohívások 
mellett többpontos, osztott 
képernyős videokonferen-
ciákra is lehetőséget bizto-
sít a rendszer, melyek so-
rán számítógépünk képer-
nyőképeit is megoszthat-
juk partnereinkkel. A rend-

NIIFI fejlesztések a hazai kutatás és 
felsőoktatás szolgálatában
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szer használata ingyenes, bármilyen hálózati környezetből, akár kis 
hálózati sávszélesség mellett is élvezhető minőséget ad. E fejlesztés 
eredményeként a hazai rendszer a közép-kelet-európai régió IP ala-
pú videokonferencia hálózatainak legnagyobbjai közé tartozik. To-
vábbi információk: http://vvc.niif.hu és http://vvc.niif.hu/desktop

 
Szuperszámítástechnikai fejlesztés

Az NIIFI 2011 tavaszán helyezte üzembe új, nagyteljesítményű 
szuperszámítógépeit – összesen mintegy 50 Tflops számítási-, és 
1 PByte tárolókapacitással – a Pécsi Tudományegyetemen, a Deb-
receni Egyetemen és a Szegedi Tudományegyetemen. mindezeket 
az NIIF Intézet telephelyén található negyedik rendszer, valamint 
a tudományos számítások eredményeit vizuális élménnyé alakító 
alrendszerek teszik kerek egésszé.  A több intézménynél üzemelő, 
mégis homogén egységet alkotó – igen nagy (többször 10 Gbit/s) 
sebességű, kis késleltetésű, dedikált lambda-hálózattal összekötött 
– erőforrások olyan tudományos számítások elvégzésére használ-
hatók, amelyek méretük és bonyolultságuk következtében messze 
meghaladják a személyi számítógépek lehetőségeit. Ilyenek példá-
ul a gyógyszermolekula dokkolási szimulációk, a Föld-típusú boly-
gók keresése rádiójelek feldolgozása alapján, komplex differenci-
ál-, illetve algebrai-egyenletrendszerek megoldását igénylő model-
lek kezelése, vagy az informatikai hálózatok működésének elem-
zése. A felhasználók munkáját ingyenesen elérhető szoftvercsoma-
gok (octave, Scilab, FFT, rasmol, Amber, Charm, Gromacs, Xplor, 
CPmD.x stb.),  licenszelt szoftverek (matlab, Gaussian), illetve kor-
szerű fordítók teszik könnyebbé. A NIIF szakembergárdája üzemel-
teti a rendszert. A jogosultság (felhasználói témaszám) igényléséről 
és a felhasználás módjáról további információk a http://www.niif.
hu/szuper oldalon érhetők el.

A megújult NIIF szuperszámítógépes infrastruktúra – amel-
lett, hogy képes a hazai kutatás legfontosabb igényeinek kiszolgá-
lására – lehetővé teszi azt is, hogy hazánk bekapcsolódjon az Eu-
rópai Kutatási Térség keretében formálódó, az Eu által támogatott 
integrált európai szuperszámítógépes infrastruktúrába (PrACE), 
biztosítva, hogy kutatóink a nagy európai rendszerekhez is hozzá-
férést kapjanak. További információk: http://www.niif.hu/szuper 

Cloud fejlesztés
Az NIIF Infrastruktúra cloud szolgáltatása lehetővé teszi, hogy 

az alacsony költségigényű IT megoldásokra törekvő intézmények 
informatikai infrastruktúrájukat virtuális gépeken, illetve azok vir-
tuális hálózattal összekötött halmazán, jó minőségű adathálózati 
környezetben valósítsák meg. A cloud szolgáltatás már ma az ope-
rációs rendszerek széles spektrumát támogatja, a Linux-tól a kü-
lönböző Windows verziókig. A kínált megoldások segítségével az 
intézmények konszolidálhatják, redukálhatják szolgáltató-infrast-
ruktúrájukat, ezzel jelentős költségmegtakarítást érve el. A járulé-
kos cloud-szintű szolgáltatások egyebek mellett nagy rendelkezés-
re állású, nagy kapacitású adattároló területekhez való hozzááférést 
vagy földrajzi redundanciát boztosítanak.

További információk:
http://www.niif.hu/szolgaltatasok/szuperszamitastechnika/cloud  

A fentebb bemutatott fejlesztések a kutatás és felsőoktatás elekt-
ronikus infrastruktúrájának átfogó fejlesztésére irányuló HBoNE+ 
projekt részei. A fejlesztéseket az NIIF Intézet 2009-2012 között 
valósítja meg az ÚmFT által támogatott TIoP 1.3.2 és KmoP 
4.2.1/A_2 projektek keretében, Európai uniós forrás (strukturá-
lis alap) bevonásával. 
További információ: http://www.hboneplus.hu és http://www.niif.hu
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Megérkeztek a 2012-es naptárak!
Vállaljuk tanszékek, karok egyedi ajándéktárgyainak elkészítését!

Nézzen be 
hozzánk!

Főépület,
szemben a büfével.

Telefon: (52) 512-900  /22667

NÉZŐPONt

Már szeptember elején tűkön ülünk, várjuk, hogy elérkez-
zen a pillanat. Aztán hosszú napokig beszélünk róla. ZH-k 
után, vizsgák előtt ez minden szemeszter csúcspontja. 
Idén is eljött végre, persze gyorsan el is múlt. Minden ma-
gyar szakos Kánaánja, a munkára és közösségépítésre egy-
aránt alkalmas Soó Rezső Kutatóház. Síkfőkút.

A várva várt dátum ezúttal november közepe volt. A régi hagyo-
mány újjáélesztése, 2006 óta a jubileumi, tizedik alkalom. oktatók, 
doktoranduszok, mA-sok és BA-sok, minorosok és specializációsok 
sokszínű, népes tábora érkezett meg a síkfőkúti kutatóházba. 18-án, 
az első estén a szobák elfoglalása, majd a nagy mennyiségű hideg 
élelem bekebelezése után ki-ki kedve szerint cselekedett: néhányan 
megtámadták a pingpongasztalt, mások szimplán társalogtak, a szor-
galmasabbak pedig már a másnapi feladatokra koncentráltak. Szak-
mai program még nem volt, legalábbis nem formális keretek közt. 
Aztán úgysem tudta senki megállni, hogy ne beszéljen a munkájá-
ról, szenvedélyéről. Egy szóval: irodalomról. Az előző években szá-
mos érdekes előadást hallhattunk különböző témákban saját okta-
tóinktól, esetleg meghívott vendégektől. Idén ősszel azonban hagyo-
mányteremtő céllal a főszereplők maguk a magyar szakos hallgatók 
voltak. 19-én, szombaton így került sor az első Irodalom- és kultú-
ratudományi tehetségnapra, amelynek során a magyar Irodalom- és 
Kultúratudományi Intézet reménységei megmutathatták, hogy két 
oTDK közt hogyan haladnak saját kutatásaikkal. Három szekció, 
nyolc előadó, különböző témák, módszerek, évszázadokon átívelve.

A régi magyarországi irodalom és kultúra szekcióját Gesztelyi 
Hermina Ágnes nyitotta meg, az önreprezentáció gyakorlati alkal-
mazásairól, Bethlen Kata fonalas és egyéb kézműves munkáiról tar-
tott előadást. utána Ivancsó mária, majd Szamkó Eszter követke-
zett. Előbbi a prédikáció-szerkesztéssel, annak művészi jellemzői-
vel foglalkozott, utóbbi Árpád-házi Szent Erzsébet kultuszának jel-
legzetességeit, Európán átívelő jelenségét mutatta be a 15–17. szá-
zadra fókuszálva. A felvilágosodás és a romantika korának szekci-
ójában Veisz Bettina egy eddig hazánkban tulajdonképpen telje-
sen ismeretlen francia szerző (Charles Georges Fenouillot) egyik 
színdarabjáról, annak magyar fordításairól beszélt, Farkas Evelin 
pedig Jókai mór A lőcsei fehér asszony című regényének jellegze-
tes vizualitásáról. Végül a 20–21. századi irodalom és kultúra idő-

szakának vizsgálói a nevelődési regényről (Bancsi Árpád István), 
az interneten megjelenő blogirodalom kánonképző folyamatairól 
(Baranyi Gergely), valamint Déry Tibor G. A. úr X.-ben című regé-
nyének útirajzként való értelmezéséről beszéltek (Nyikos mónika). 
A zárszó dr. Fazakas Gergely Tamást (egyetemi adjunktus) illette 
meg, aki egyrészt dicsérte a hallgatók felkészültségét, tájékozottsá-
gát, precizitását, másrészt rámutatott arra, hogy a fiatal kutatók nem 
csupán az irodalomtudomány egy-egy rendkívül fontos témáját ta-
nulmányozzák, hanem szervesen kapcsolódnak azokhoz a kutatási 
területekhez is, melyeket az egyetem irodalmi intézete egykori, va-
lamint jelenlegi professzorai vizsgáltak. Elmondása szerint egyféle 
garancia ez, hogy az elkezdett, jól kiépített hagyományok folytatód-
nak, immáron a fiatalabb generációk szakértelmének égisze alatt. 

A beszámolók alatt már rotyogott a gulyás, amelyet természe-
tesen ezúttal sem az erősebbik nem képviselői készítettek. Akinek 
pedig az ebédidő fennmaradt részében kedve támadt, elsétálhatott 
az Attila kúthoz. A ködbe borult táj, a télbe forduló természet és 
a hideg, ám annál tisztább levegő bizony sokak számára csalogató 
volt. Estére nem maradt más feladat, mint személyesen, kötetlenül 
eldiskurálni a hallottakról. 20-án, vasárnap persze fáradtan, kissé 
melankolikusan szálltunk fel a buszra. Bár gyorsan véget ért, egy 
biztos, tavasszal ismét lesz. Síkfőkút fogalommá vált.

Barna Péter

Síkfőkút, te csodás
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Ahogy telnek az évek, egyre több nehéz döntést kell meghoznod. Nem volt mindegy, milyen szakot választottál, 
melyik szemináriumra mentél. Egyre inkább gondoskodnod kell magadról – talán már munkát is vállalsz, hogy fi-
zetni tud a számlákat. Nem mindegy, mi mennyibe kerül, és már most gondolnod kell arra is, hogy azok a dönté-
sek, amelyeket ma meghozol, befolyásolják a jövődet is. 

A felmérések szerint a legtöbben a húszas éveikben választanak maguknak számlavezető bankot. Az egyetemi évek elején vagy 
a munkakezdéskor születik meg ez a fontos döntés, sokszor nagyon hirtelen: amikor az ösztöndíj vagy az első bér átutalása miatt 
szükség van rá, gyorsan lerohanunk a legközelebbi bankfiókba, és nyitunk egy számlát. Hogy milyet? A legtöbben azt se tudják, 
hogy lehet válogatni a különböző csomagok között. Bankot találni felelős döntés: évente akár több tízezer forintot is lehet spórol-
ni azzal, ha megfelelően választunk. De hogyan döntsünk jól? Érdemes átgondolni, mire, hogyan használjuk a számlát, hogyan 
és hol szeretnénk intézni a pénzügyeinket a jövőben, de azt is, milyen kedvezményeket kínálnak nekünk ahhoz, ha takarékos-
kodni szeretnénk, vagy hitelt vennénk fel. 

Az oTP Bank Jump számlacsomagja kifejezetten a fiatal felnőtteknek szól. Azoknak, akik már jobban szeretik a neten intézni 
a pénzügyeiket. El is várják, hogy kedvezményeket kapjanak azért, ha lemondanak a papíralapú számlakivonatokról. ugyanak-
kor figyelnek arra is, hogy akár interneten, akár hagyományosabb módon, az üzletben bankkártyával vásárolnak, azt biztonságo-
san tegyék. A Jump számlacsomag minden elemét a 18–28 éves korosztály igényeihez szabták (hiszen ők igényelhetik) – miköz-
ben a bank legexkluzívabb és legújabb szolgáltatások széles körét is kínálja a csomag mellé.

A Jump számlacsomag mellé jár a bankkártya, valamint ingyen vehetők igénybe az oTP direkt szolgáltatások: ez magában 
foglalja a havidíj-mentes internetbankot és telefonos ügyintézési lehetőséget (ahol a hét nap 24 órájában folyamatosan beszélhe-
tünk az ügyintézővel). A nagyobb biztonságot szolgálja a szintén havi előfizetési díj nélkül járó kontroll szolgáltatás – ezzel – igény 
szerint – akár minden, a számlánkat érintő tranzakcióról sms-értesítést kaphatunk. Vagyis: arról is, ha fizetünk a kártyával, vagy 
készpénzt veszünk fel, meg arról is, ha megjött az ösztöndíj, vagy a munkabérünk. 

A biztonságos netes vásárlást szolgálja a számla mellé – igény sze-
rint – díjmentesen járó webkártya is (amelyhez külön, szinten díjmentes 
számla tartozik). A webkártya egy virtuális mastercard bankkártya (csak 
a számát és a vásárláshoz szükséges CV-kódját kapjuk meg), külön szám-
lája pedig azért van, hogy azon csak annyi pénzt tartsunk, amennyiért 
éppen vásárolni szeretnénk. Így a rendes bankkártyánk adatait nem kell 
kiadnunk, ahogyan a számlánkon lévő pénzhez se férhet hozzá senki. 

Ha ez se lenne elég a kártyákból, akkor ott van a Jump számlacso-
mag – de akár a webszámla – mellé igényelhető legújabb extra: az oTP 
masterCard® Pay Pass™ matrica. Segítségével bármit átalakíthatsz bank-
kártyává: fizethetsz a mobiloddal, a diákoddal, a kulcstartóddal vagy az 
mP3-as lejátszóddal is a moziban vagy az újságosnál. A Pay Pass egy érin-
tés nélküli fizetési rendszer – a kártyát csak oda kell tartani a terminál elé, az csipog egyet, és ezzel jelzi, hogy máris fizettél. Gyor-
sasága miatt leginkább a kisebb összegű (ötezer forint alatti) fizetések teljesítésére ajánlott (erre is fejlesztették ki) – ekkor még 
pin kódot se kell megadnod (a felett viszont igen). A legújabb fejlesztés az oTP masterCard® Pay Pass™ matrica, amely ugyanúgy 
bankkártyának minősül, bármire fel lehet ragasztani, és a bank szerint a jövő fizetési megoldását jelenti, hiszen a Pay Pass megol-

dások egyre inkább terjednek, egyre több kereskedő, kávézó fogadja el ezek a kártyákat. 
Az oTP Bank persze nem csak azért lehet jó választás, mert élen jár az új technológiák bevezeté-

sében és alkalmazásában és a biztonságos fizetési megoldások kifejlesztésében. A legnagyobb magyar-
országi pénzintézet ügyfelei számos kedvezményt kapnak a bankcsoport más vállalatainak szolgálta-
tásaiból. Az oTP Jump számla tulajdonosai például évente 24 ezer forintos utalványt kapnak, amelyet 
az oTP Travel által szervezett utazásokra használhatnak fel. A fiatal számlatulajdonosok ezen kívül 50 
százalékos kedvezménnyel nyithatnak oTP Lakástakarék számlát – már az egyetemi évek alatt érde-
mes gondolni arra az időre, ha lakást szeretnél vásárolni, és előre takarékoskodni. Ez is egy olyan fon-
tos döntés, amelyet érdemes időben meghozni. Ha pedig már a lakásvásárlásnál tartunk: a Jump szám-
la tulajdonosainál az oTP Bank lakáshitelének induló költségeit (például értékbecslési díjat, jelzálog 
bejegyzési díjat) a bank nem számítja fel. 

Ha mindez nem győzött volna meg, akkor figyelj az akciókra is! Amennyiben november 30-ig Jump 
számlacsomagot nyitsz, az oTP Bank három havi számlavezetési díjat jóváír a számládon. Ha pedig a 
számlára utaltatod a jövedelmedet, egy 5.000 Ft értékű gépkocsi-nyereménybetétkönyvvel is megaján-
dékoz – kis szerencsével már az új kocsiddal mehetsz a következő órára. 

Ugorj fejest az életbe
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A DEX-Műhely aktuális cikkében a megújuló energiaforrások fontosságáról olvashattok. 
Véleményeteket, hozzászólásaitokat várjuk a dexmuhely@gmail.com e-mail címen.

Egy lehetséges válasz:
megújuló energiaforrások

Napjainkban egyre inkább központi té-
maként jelenik meg a fenntartható fejlődés, 
környezetvédelem, illetve az energiaellátás 
biztonságának kérdése. A 70-es években le-
zajlott olajválság megmutatta, hogy a világ-
gazdaság egyik gyenge pontja az energiael-
látás zavartalanságának biztosítása. Ez a kér-
dés egyre kiemeltebb szerepet kap a döntés-
hozók prioritásai között, egyre sürgősebbé 
válik a megoldás megtalálása.

A nemzetállamok egyik legfőbb célja a 
gazdasági növekedés, azonban nem szabad-
na elfeledkezniük arról, hogy e fejlődésnek 
összhangban kell lennie Földünk eltartó ké-
pességével. A Föld egy zárt rendszer, vele 
ellentétben a gazdaság növekvő és nyitott. 
A természet rendelkezik egy megújuló ké-
pességgel, azaz a kivett erőforrásokat bizo-
nyos mértékben tudja pótolni. Az elmúlt 
évtizedek, évszázadok során a dinamiku-
san növekedő termelés és gazdasági fejlő-
dés, a pazarló erőforrás-felhasználás sok 
esetben meghaladta a természet regenerá-
ciós képességét. Hosszú távon ez a környe-
zeti állapot romlását, illetve a további fej-
lődés lehetőségeinek szűkülését jelenti. Fel 
kell ismerni, hogy a természet és a gazda-
ság érdekei hosszú távon megegyeznek. A 
környezetünk sérülése a gazdaság kénysze-
rű korlátozódását fogja eredményezni. Épp 
ezért a gazdaság, így az egyes nemzetálla-
mok érdeke a természet épségének megőr-
zése. A cél egy fenntartható gazdasági fej-
lődést biztosító rendszer kialakítása, amely 
alkalmazkodik a környezethez, nem pedig 
elnyomja azt.

Az egyik probléma, hogy emberi aktivi-
tás, a fosszilis energiaforrások fokozott fel-
használása és ezzel a szén-dioxid, metán, 
nitrogén-oxid és egyéb üvegházhatást oko-
zó gázok kibocsátása hozzájárul a klíma-
változáshoz. Napjainkban a Co2 kibocsátá-
sa energetikai jellegű, ami azt jelenti, hogy 
leginkább tüzelőanyagok égetéséből szár-
mazik, azaz a villamos energia előállításá-
ból, fűtésből és a közlekedésből. Az éghaj-
latváltozás kezeléséhez elengedhetetlen az 
üvegházhatást okozó gázok kibocsátásának 
csökkentése, illetve ezzel párhuzamosan az 
erdők pusztulásának megállítása, hiszen az 
erdők szén-dioxidot vesznek fel, de kivágá-
sukkal megszűnik ezen képességük.

A másik gond, hogy a fosszilis források 
egyszer végleg elapadnak, a kitermelésük 
nem folytatódhat a végtelenségig. A kíná-
lati oldal szűkössége mellett pedig általános 
trend a keresleti oldal növekedése. Az ipari 
forradalom után felgyorsult a népesség nö-
vekedése, mely többlet energiafelhasználást 
jelent, de vannak olyan jelenségek, melyek 
tovább gyorsítanak a folyamaton. Az egyik, 
hogy a XX. század során fokozatosan kiala-
kult az energiaforrások stabil ellátórendsze-
re, mely lehetővé teszi a fogyasztók számára 
az energiához való állandó hozzáférést. Ez az 
energiafelhasználás növekedésének szüksé-
ges feltétele volt. megfigyelhető a városiaso-
dás tendenciája, a városi népesség az átlagos-

nál jobban gyarapodik, illetve több energiát 
is fogyaszt. A másik pedig a fejlődő orszá-
gok növekvő energiaszükséglete. Az okok itt 
is visszavezethetőek a népességnövekedésre, 
hiszen jelenleg a fejlődő országokban maga-
sabb a lélekszám növekedési rátája. Az ener-
giakereslet a GDP alakulásának szilárd függ-
vénye, azaz minél fejlettebb egy ország, an-
nál magasabb lesz a fogyasztása, az emberek 
többet világítanak, fűtenek, közlekednek, így 
egyre magasabb lesz az energia iránti keres-
let. A fejlődő országok kereslete gyorsabban 
növekszik, ami újabb probléma forrása: in-
kább a fejlett országok fordítanak a techno-
lógiai innovációkra, náluk kiemelt kérdés a 
környezetvédelem és a káros kibocsátások 
csökkentése, a fejlődőek pedig inkább fosz-
szilis tüzelőanyagokat használnak, kevésbé 
figyelnek oda a környezeti károkra, így újra 
a fosszilis energiahordozók felé billenne a 
képzeletbeli mérleg. 

A nagy kérdés, hogy miként lehet felol-
dani az ellentétet: az energiaigény folyama-
tos növekedését szűkös kínálat mellett. A 
fosszilis energiaforrások tekintetében ab-
ban az esetben lesz optimális az igénybevé-
tel, ha a jelenlegi kitermelés kisebb, mint az 
újonnan feltárásra kerülő lelőhelyek gyara-
podása. A mai kitermelésre ez semmiképp 
sem jellemző, a Föld forrásai nagy ütemben 
csökkennek. A kimeríthetőnek tekintett for-
rások fogyásának lassításában a felhasznált 
erőforrások diverzifikálása, illetve kimerít-
hetetlen, megújuló energiaforrásokkal való 
helyettesítése nyújthat alternatívát.

Csak viszonyításképp a Földre egy év alatt 
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érkező sugárzás olyan forrás, melynek ener-
giamennyisége 17000-szer nagyobb, mint az 
emberiség teljes éves energia felhasználása. 
Hasonlóan kimeríthetetlen, bár nagyságren-
dekkel kisebb tartalékot képez a szélben rej-
lő energia, a víz energiája és a Föld természe-
tes hője. Az időben ki nem meríthető termé-
szeti erőforrások felhasználása nem új kele-
tű dolog. A legrégibb időkben a szél energi-
áját közlekedésre, a hajók hajtására használ-
ták fel, később pedig megjelentek Ázsiában 
az első szélmalmok, amelyek a keresztes há-
borúk idején kerültek át Európába. Továbbá 
a biomassza alkalmazása – a fával való fűtés 
képében – is régi időkre nyúlik vissza. Ezen 
energiaforrásokról általánosságban elmond-
ható, „tisztának” tekinthetőek, ami azt jelen-
ti, hogy előállításuk nem jár károsanyag-ki-
bocsátással, így a környezetkímélőbb és 
fenntarthatóbb megoldások közé tartoznak.

Felmerült így a kérdés, miszerint ha a 
megújuló források „tiszta” energiát szolgál-
tatnak, helyettesítői a konvencionális ener-
giaforrásoknak és nagyobb mértékű hasz-
nálatuk elodázná a szénalapú energiahor-
dozók végső kimerülését, akkor miért nem 
ezen erőforrások vannak túlsúlyban az ener-
giamérlegben, illetve miért gazdaságosabb a 
fosszilis tüzelőanyagok használata, ha azok 
pedig ilyen nagy károkat okoznak? A válasz 
ezen energiaforrás típusok saját tulajdon-
ságaiban, illetve az ezekből származó piaci 
elégtelenségekben rejlik.

A megújuló energiaforrásokról (a geoter-
mikus energia kivételével) hasznosítása ki-
sebb-nagyobb mértékben, de időjárásfüggő. 
Az elterjedésnek további gátja az éghajlat, va-
gyis hogy az egyes országok milyen termé-
szeti környezettel, domborzattal rendelkez-
nek, mennyi a napsütéses órák száma átlago-
san, a szél esetében milyen a széljárás, szél-
sebesség, biomassza-hasznosításnál pedig az 
adott területen jellemző növénytakaró a leg-
nagyobb befolyásoló tényező. Ezek alapján 
az egyes országok eltérő feltételekkel rendel-
keznek, így könnyen megállapítható, hogy a 

különböző területek nem egyformán alkal-
masak ezen források kiaknázására.

másrészről pedig ha egy ország ki is vá-
lasztotta a lehetőségeihez mérten legmeg-
felelőbb energiaforrás-típust (illetve azok 
kombinációját), az időjárás továbbra is vál-
tozó tényező marad: a szél nem fúj mindig, 
és a napsütéses órákat csökkentheti a felhős 
égbolt. Az időjárási kitettség ingadozó ter-
melést okoz, a zavartalan ellátás érdekében 
pedig így egy áthidaló megoldás, a nyert 
energia tárolása válik szükségessé. A meg-
újuló energiaforrások tekintetében a tárolás 
megoldása kiemelt kérdés a kutatás-fejlesz-
tés területén. A jelenlegi fejlettségi szinten 
azonban – többek között – az ingadozó tel-
jesítmény miatt ma még nem képzelhető el, 
hogy csupán megújuló energiaforrásokból 
származzon az áramtermelés. mindenkép-
pen szükséges más, kiegészítő forrás, amit a 
fosszilis tüzelőanyagok visszaszorításának 
igénye mellett szükségképpen az atomener-
gia tölthet be, melynek hasznosítása a másik 
heves vitákat kiváltó kérdés.

Az energia tárolásával kapcsolatosan to-
vábbi probléma, hogy minél nagyobb a telje-
sítményingadozás, annál nagyobb kiegyen-
lítő kapacitásra van szükség, amely további 
többletköltséggel sújtja az egyébként amúgy 
is drága beruházásokat. Ez a megtérülési idő 
kitolódásához vezet, nem épp ösztönzőleg 
hatva a beruházásokra. Noha a megújuló 
energiák a telepítésből származó emisszió-
kat leszámítva tiszta energiaforrásnak szá-
mítanak, a jelenlegi előállítási költségük ma-
gasabb a konvencionális energiákénál. Kör-
nyezetkímélőbb voltuk ellenére is mindad-
dig hátrányban maradnak a hagyományos 
energiákkal szemben, amíg azok árába be 
nem kalkulálják a környezetszennyezésből 
fakadó károkat.

A megújuló energiaforrások terjedésének 
alapvető feltétele egy kedvező jogi és gazda-
sági környezet kiépítése, annak érdekében, 
hogy a beruházók érdekeltté váljanak ezen 
technológiákba való befektetésre. Itt lép be a 
képbe az állam: meg kell teremtenie a meg-
felelő feltételeket, amelyekkel ellensúlyozni 
tudja a magas beruházási költségeket. En-
nek több módja is van, például különböző 
pénzügyi eszközökkel, pályázatok indításá-
val, összefüggő támogatási rendszerek kiala-
kításával ösztönözhetőek a beruházók. Ki-
emelten fontos, hogy a bevezetett szabályozó 
rendszer elemei összhangban legyenek egy-
mással, ugyanis egy konzisztens rendszer hi-
ányában az elemek kiolthatják egymás hatá-
sait, vagy épp a várthoz képest teljesen ellen-
tétes lesz a következmény. 

A piacnak azonban nem elég elméleti 
síkon működnie, fizikailag is meg kell te-
remteni a szükséges feltételeket. Az ener-
gia egy hálózatos iparág, ami azt jelenti, 
hogy szükség van a megfelelő infrastruk-
túrára – vezetékrendszerre – ahhoz, hogy 
a szolgáltatás meg tudjon valósulni. Szük-
séges tehát az energiahálózat teljes kiépíté-
se a megújuló energiát termelő erőművek 
és a szigetüzemű berendezések rendszer-
be kapcsolásával. Komoly probléma azon-
ban, hogy a hálózathoz való hozzáférés aka-
dályokba ütközik a bonyolult engedélyez-
tetési eljárások és a diszkriminatív szabá-
lyok miatt. A bekapcsolást követően pedig 
meg kell határozni az ún. átvételi árat. Ez 
az az ár, melyet a villamos energiaszolgál-
tató fizet a villamos energia megtermelőjé-
nek – az erőmű tulajdonosának, amelynél 
nem feltétlenül csak a hatalmas teljesítmé-
nyű létesítményekre, hanem az egyes ház-
tartások által üzemeltetett kisebb berende-
zésekre kell gondolni. Nagyon fontos, hogy 
olyan mértékű átvételi árat kell megállapí-
tani ami nem hátráltatja, hanem ösztönzi 
a beruházásokat, így a hálózat további ki-
épülését, ezzel pedig a megújuló energiák el-
terjedését, ugyanis ha ez túl alacsony, akkor 
a megtermelő nem lesz érdekelt az energia 
értékesítésében.

Látható, hogy a kérdés megoldása nem 
egyszerű, sok problémát kell leküzdeni an-
nak érdekében, hogy a megújuló energiafor-
rások hasznosítása jelentőssé váljon, a későb-
biekben pedig kiváltsa a fosszilis energiahor-
dozókat. Ennek érdekében pedig elengedhe-
tetlenül fontos további kutatásokat folytatni, 
illetve a törvényi kereteket kedvezőbbé tenni 
annak érdekében, hogy ezen erőforrásokból 
származó energia ténylegesen hozzáférhető 
legyen minden gazdasági szereplő számára, 
hozzájárulva a fenntarthatóbb energiarend-
szer kialakulásához.

Vékony Orsolya
DEX Műhely, DE-KTK
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Október végén rendezték a hazai te-
niszélet legjelentősebb eseményét: ne-
gyedik alkalommal zajlottak a Tennis 
Classics küzdelmei a Papp László Sport-
arénában. A Taróczy Balázs által szerve-
zett gálákon mindig megcsodálhatjuk a 
közelmúlt legendás játékosait, és nagy 
örömünkre, tavaly óta a mostani top tí-
zes játékosok közül is „ütögetnek” Bu-
dapesten.

Az ismét teltházas gála programját idén Fabrice Santoro és richard Krajicek mérkőzése nyi-
totta. A kis francia játékos, akit még Sampras nevezett el mágusnak, bemutatta becenevéhez mél-
tó tenisztudását, esélyt sem adva a holland wimbledoni bajnoknak (1996). A két nyert szettben 
kimagasló technikai trükköket láthattunk tőle. Krajicek azonban nem tudta felvenni a mérkő-
zés ritmusát, nem találta védjegyévé vált bomba szerváit sem, az igazsághoz viszont hozzátar-
tozik, hogy Santoro még csak az idén vonult vissza a profi teniszvilágtól.

A következő mérkőzésen Yevgeny Kafelnikov és Goran Ivanisevic ragadott ütőt. Az előze-
tes találgatások, miszerint Ivanisevic hozza a meccset, nem tűntek rossz tippnek, főleg, mikor 
megláttuk az erősen megemberesedett „Zsenyát”. A mellettem ülő néző meg is jegyezte, hogy 
az orosz úgy néz ki, mint egy prágai aluljárói punk. Kafelnikov az est legnagyobb csillaga, pro-
fi pályafutása alatt 24 millió dollárt teniszezett össze, 1996-ban a roland Garroson egyéniben 
és párosban első lett(!), 1999-ben elhódította második Grand Slam-trófeáját, ezzel együtt a vi-
lágelsőséget is, és ne feledkezzünk meg a sydneyi olimpiai aranyáról sem. Goran Ivanisevicről 
mindenkinek a hatalmas szervái és a 2001-es szabad kártyás wimbledoni győzelme jut eszébe. 
A sokat emlegetett 96-os idényben 1477 ászt ütött, ez azóta is világrekord. A visszavonulása óta 
a profi póker világába is belekóstoló Kafelnikov természetesen rácáfolt a tippekre, és hozta a bo-
hóckodást sem mellőző mérkőzést a horvát ászkirállyal szemben.

Tavaly robin Söderling és Tomás Berdich képviselte a teniszvilág top tízes elitjét, idén Gael 
monfils (10.) és Fernando Verdasco (24.) jött Budapestre gálázni. A kemény borítású pályán való 
csúszkálás megteremtője, a láb közötti ütések „mourinhója”, Gael monfils az első szettet nagyon 
komolyan véve 6-3-ra hozta a spanyollal szemben. A ragyogó fizikai adottságokkal rendelke-
ző francia hihetetlen zseniális ütésekkel bizonyította jelenlegi jobb formáját. A második szett-
ben aztán eszébe jutott monfilsnak, hogy végül is csak egy bemutató mérkőzésre jött, és foko-
zatosan engedte játékba Verdascot, innen aztán – a közönség nagy örömére – a spanyol „átvál-
tott rafael Nadalra”, és remek humorérzékről téve bizonyságot, nevettetett. A mindent eldön-
tő szuper rövidítésben már ismét „über teniszt” láthattunk a játékosoktól, amit végül monfils 
nyert, ahogy a mérkőzést is.

Az egyéni mérkőzések után jöhetett még egy páros csata. Verdasco partnere az örök nevete-
tő páros specialista, Bahrami volt, monfils pedig Santoroval állt össze egy kétszettes meccs ere-
jéig. A mérkőzés, ahogy ilyenkor már lenni szokott, csak szórakoztatott és nevettetett, remek 
trükköket és elképesztő megoldásokat láthattunk a klasszisoktól.

Ölveti László
fotó: tennisclassics.hu

Klasszisok, ha ütögetnek
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Egy évvel ezelőtt csak álom volt, mára valósággá vált: min-
dennapos a nagyüzem a Dóczy úti Egyetemi Sporttelepen. 
A DEAC felnőtt csapatának NB III-ba jutása ugyanis élet-
re keltett egy régóta dédelgetett koncepciót, így nyár óta 
az eddigi két csapat helyett tucatnyi együttes képviseli a 
Debreceni Egyetem klubját.

A hétévesektől a két felnőtt csapatig összehangolt szakmai mun-
ka zajlik a DEAC-nál, melyet Pajkos János fog össze. Az építkezés 
persze fokozatosan zajlik, de már a 2011/12-es szezonra csapato-
kat kellett toborozni, s az eredmények azt mutatják, hogy ez nem 
is sikerült rosszul. Sőt...

A képzeletbeli piramis csúcsán elhelyezkedő NB III-as 
felnőttcsapat például kifejezetten kellemes színfoltja a harmad-
osztály Tisza-csoportjának. Sáfár László tanítványai az eddig leját-
szott 14 mérkőzésből 20 pontot szereztek (lapzártánk után még a 
Baktalórántháza vendégeként lépnek pályára az utolsó idei játékna-
pon), s masszív tagjai a középmezőnynek. mindenképpen örömte-
li, hogy az együttes jóval távolabb van a kiesőzónától, mint a dobo-
gós helyektől, azaz egy parádés tavaszi produkcióval alaposan túl 

Sikeres DEAC-ősz

is teljesíthetik az eredeti tervet. A rajt előtti vészmadaraknak azon-
ban már így is csattanós választ adott az együttes...

A felnőtt gárda maradéka, kiegészülve néhány új igazolással a 
megyei másodosztályban kezdte az új szezont, azzal a nem titkolt 
céllal, hogy 2012-re újra legyen megye egyes csapata (is) a DEAC-
nak. Katona László nem panaszkodhat az együttesre, az új fiúk is 
beváltak (Sándor Tamásról, madar Csabáról és Kerekes Zsombor-
ról van szó), így a megyei másodosztály Északi-csoportjában 13 for-
duló után százszázalékos produkcióval áll élen a DEAC-SZErTÁr 
Sportbolt II., méghozzá imponáló, 68-10-es gólkülönbséggel. S még 
akad „titkos fegyver” a pakliban, igaz, a mesternek még várnia kell 
a bevetésével, hiszen olyan labdarúgóról van szó, aki csak 20 Celsi-
us fok feletti külső hőmérséklet esetén bevethető.

S akkor nézzük az utánpótlás csapatokat. A felnőttekhez hason-
lóan ugyancsak listavezető a megyei másodosztályban a DEAC ifjú-
sági csapata, melyet Kozma Lajos irányít. Az NB III-as felnőttcsapat 
„mögött” játszó ifik az u19-es másodosztályú bajnokságban szere-
pelnek (Keleti-csoport), s madar Csaba tanítványai a hatodik he-
lyen zárták az őszt. Az u17-es másodosztály Keleti-csoportjában 
a Kerekes Zsombor által gardírozott DEAC második, csak a me-
zőnyből kiemelkedő Nyírsuli Akadémia előzte meg Zsombi fiait. 
Az u16-os együttest idősebb makray Balázs készíti fel, s a megyei 
korosztályos bajnokság Déli-csoportjában a második helyen tanyá-
zik a csapat. Az u13-as megyei bajnokság Déli-csoportjában a me-
zőnynél két évvel fiatalabb csapattal képviselteti magát a DEAC, de 
Ludánszki István együttese így sem vallott szégyent, a kilencedik 
helyen zárta az őszt.

A nyári változások után tehát remekül sikerült a DEAC első 
félszezonja, s háttérben még ott vannak a legkisebb korosztályok, 
akik zsenge ifjúságuk miatt még nem szerepelnek bajnokságban, 
de mire eljön az idejük, nagyot fognak robbantani!

B. A.
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December 3-án az orvoscentrum tornacsarnokában ren-
dezik meg a nagyszabású közös tekerést, ahol nemzetkö-
zi mesteroktató is irányítja a hallgatókat.

Nem szobabicikliről van szó, hanem speciális teremkerékpárról: 
az egész spinning program az országúti kerékpározásból költözött 
fedett helyre, hogy télen is lehessen edzeni. A teremkerékpárok is 
ehhez vannak kialakítva, lánchajtással mennek, hasonló a kormány-
nak és az ülésnek a kiképzése ahhoz, mintha kint tekerne az ember. 

Évente kétszer van nagyobb spinning rendezvény a Debreceni 
Egyetemen, idén közel 100 biciklivel egyszerre, melyeket kimon-
dottan erre az alkalomra gyűjtenek össze a város fitnesztermeinek 
támogatásával. A december 3-án délután kezdődő rendezvényen 
egymást követő négy órán lehet majd tekerni, akár egyénileg, akár 
párban, és természetesen testnevelésórát is lehet pótolni az arra rá-
szorulóknak. „Ezeken az órákon mindenki a saját edzettségi fokának 
megfelelően dolgozik” – nyugtat meg minden résztvevőt Nagyné 
Varga Kata spinning szakoktató, az orvoscentrum testnevelési cso-
portjának vezetője, aki lapunkak felfedte, milyen vendégedzők irá-
nyításával sportolhatnak majd a hallgatók. „Borbély Gábor Buda-
pesten és Nyíregyházán is tartott órákat, nagyon jó zenéje van, ami-
vel igencsak motiválni tud a kerékpáron. Kiss Áron szintén buda-
pesti oktató, jóképű fiatalember, reméljük, ez hat majd a hölgyekre. 
Ismét jön Svájcból Luca Prota, aki nemzetközi mesteroktató, ren-
geteg rendezvényen vett részt olaszországtól Amerikáig, ő tavaly 
is itt volt és nagyon szívesen jön vissza hozzánk.”

Szabó Laci

Egyetemi Spinning Nap
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